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Alapítva 1927-ben

Október 4-e egy olyan nap, amikor visszatekintve meg kell 
állni, fejet hajtani az áldozatok emlékére, tisztelegni a bá-
torság előtt, hálásnak lenni a sok biztatásért, köszönni a 
mérhetetlen segítséget. A múltat nem feledve, de bizakodó-
an a jövőbe tekintve a jelenben élve kell továbbhaladnunk. 

2022. október 4-én, 12 évvel a katasztrófát követően a 
megemlékezés az Újjászületés Ökomenikus Kápolnánál 
kezdődött Nagy Nándor Richárd plébános vezetésével. A 
közös imádságot követően a Csomay Kálmán – nívódíj 
emlékművét avatták fel.

Folytatás a 5. oldalon

Ünnepélyes keretek között került átadásra 2022. szep-
tember 16-án az Egészségügyért Nívódíj dr. Ferencz  
Judit háziorvosnak és dr. Nemes Cecília fogszakor-
vosnak. Devecser Város Önkormányzatának képvise-
lő-testülete Holczinger László önkormányzati képvise-
lő javaslatára adományozta a nívódíjakat. Köszönjük 
munkájukat és gratulálunk a kitüntetéshez. 

A laudációk a 8. oldalon olvashatóak.

Begyűjtötte városunk az első gyé-
mántot a Magyar Marketing Szövet-
ség pályázatán, melyet 2022 szep-
temberében adtak át a Marketing 
Summit Hungary szakmai konfe-
rencián Budapesten. 

Részletek a 6. oldalon

OKTÓBER 4. – MÉRFÖLDKŐ 
DEVECSERBEN

HIVATÁS ÉS ELISMERÉS

VÁROSMARKETING 
GYÉMÁNT DÍJAT 
KAPOTT DEVECSER

Az emlékezés koszorúi a kopjafánál Dr. Ferencz Judit átveszi a Nívódíjat

Fotó: Magyar Marketing Szövetség hivatalos oldala
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Idén szeptember végéig csaknem 
5600 lakás gyulladt ki Magyarorszá-
gon. A lakástüzek következtében 443 
ember sérült meg, többségük füst-
mérgezést szenvedett. 58 emberen 
már nem lehetett segíteni. A lakás-
tüzek áldozatainak átlagéletkora 64 
év, a legfiatalabb 28, a legidősebb 102 
éves volt. Leggyakrabban idős embe-
rek válnak ilyen eset áldozatává, mert 
mire észlelik a tüzet, addigra már ha-
lálos mennyiségű füstöt lélegeztek be.

A Veszprém megyei adatok kevésbé 
sokkolóak, de a számokban növeke-
dés tapasztalható. A tűzoltók az égő 
épületekből 59 embert mentettek ki, 
21-en sérültek meg, egy ember vesz-
tette életét. A háromnegyed év során 
az égő épületekhez 380 tűzoltójármű 
vonult. Az épületekben összesen 3487 
négyzetméternyi terület égett le.

61 alkalommal a kéményben ke-
letkezett a tűz, de gyakori volt, hogy 
a konyhában, a hálóban, tárolóban, 
vagy a nappaliban csaptak fel a lán-
gok. A legtöbb lakástűz elektromos 
problémára, nyílt láng használatára, 
a fűtés hibáira, főzésre, vagy dohány-
zásra vezethető vissza. 7 épület oltása-
kor gázpalackok jelenléte nehezítette 
a beavatkozást.

A legbiztonságosabb, ha úgy vá-
gunk neki a fűtési szezonnak, hogy 
előtte egy szakember ellenőrizte a 

fűtőeszközünket, és egy kéménysep-
rő megvizsgálta a kéményünket. Ma-
gánszemélyek számára ingyenes a 
kéményseprés, viszont a családi há-
zakhoz előzetes időpont-egyeztetést 
követően megy ki a kéményseprő. Ezt 
a https://kemenysepres.katasztrofave-
delem.hu/ oldalon, vagy a 1818-as hí-
vószámon a 9-es és 1-es menüpontot 
kiválasztva lehet megtenni.

Veszprém Megyei 
Katasztrófavédelmi Igazgatóság

Tájékoztatom a tisztelt ingatlan tulajdonosokat, hogy az idei évtől (2022.01.01.) a lakossági zöld hulladékszállí-
tást csak térítés ellenében végzi el a Devecseri Városüzemeltetési Kft., melynek díja 350 Ft./zsák.

Kérem, hogy aki igényt tart az őszi lomb elszállításra előzetesen regisztráljon, és térítse meg az elszállítás költ-
ségét irodánkban (8460 Devecser, Hunyadi u. 21.), csak ezután helyezze ki ingatlana elé az elszállítandó zsá-
kokat.  Felhívom figyelmüket, hogy a kihelyezett zsákokban csak zöld hulladék lehet ( fűnyesedék, lomb, faág, 
egyéb növényi hulladék). 

Kommunális hulladékot, építési törmeléket TILOS a zsákokba helyezni, ezeket nem fogjuk elszállítani.
Amennyiben valaki nem kívánja igénybe venni szolgáltatásunkat, úgy lehetősége van térítés mentesen elhe-

lyezni a zöld hulladékot hétfőtől – péntekig munkaidőben 7.00 – 13.00 óra között telephelyünk mellett kijelölt 
területen.

Kérem tájékoztatóm tudomásul vételét!
Devecser, 2022. szeptember 23.

Tisztelettel:
Molnár Kadocsa

ügyvezető igazgató

D E V E C S E R I  VÁROSÜZEMELTETÉSI  NONPROFIT KFT.
8460. Devecser, Hunyadi u.21.   .   06 88/514-635, 20/228-6620   .   /20/245-9235   .   adószám:18925142-2-19

e-mail: varosuzemeltetes@devecser.hu,   molnar.kadocsa@devecser.hu

Önkormányzati hírek

KATASZTRÓFAVÉDELMI HELYZETJELENTÉS

TÁJÉKOZTATÁS LOMBSZÁLLÍTÁSRÓL
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Lomb vagy lom? Nem mindegy, hogy 
lomtalanításról vagy lombtalanítás-
ról beszélünk. Hajlamosak vagyunk 
az egyetlen egy „b” betű miatt a ket-
tő tevékenységet keverni. Ráadásul 
mindkettővel más-más közüzemi cég 
foglalkozik városunkban! 

Ősz idején több kertes ház tulajdono-
sa szembesül azzal, hogy az a fa, amelyik 
nyáron, kora ősszel terménnyel látta 
el családját, most újabb  feladatot ad 
neki: hullik a falevél. A lombtól, ha a 
növény engedi, akár komposztálás út-
ján is „megszabadulhatunk”, de nagy 
mennyiség esetén lehetőség van annak 
elszállítására. 

Az idei évben az önkormányzatunk az 
elszabadult energiaárak miatt sem tudja 
vállalni, hogy teljesen térítésmentesen 
szállítsa el a porták előtt összegyűjtött 
avart. Ingyenességre is van megoldás, 
de ez esetben (is) fel kell venni a Vá-
rosüzemeltetési Kft-vel a kapcsolatot! 

Ha ügy dönt a családi ház tulajdono-
sa, hogy összegyűjti a lombot az ön-
kormányzati cég által adott zsákokba, 
akkor annak a díja 350 Ft/zsák. Ezt a 
Városüzemeltetés irodájában lehet meg-
vásárolni, illetve ott kell regisztrálni az 
elszállításra. 

Van lehetőség arra, hogy saját ma-
gunk által vásárolt zsákokba szedjük 
össze a zöld hulladékot, amit hétfő-
től-péntekig munkaidőben 7-13 óra 
között a Kft. telephelye mellett kijelölt 
területen lehet elhelyezni. Természete-

sen ez esetben is fel kell venni a kapcso-
latot a Városüzemeltetéssel! 

Fontos, hogy a zsákokba kommu-
nális hulladékot, építési törmeléket 
TILOS elhelyezni, ezeket nem fogja 
a Devecseri Városüzemeltetési Kft 
elszállítani.

A lomb, az esetleges szárazágak el-
szállításában a következő elérhetőségen 
lehet érdeklődni: 

Devecseri Városüzemeltetési Kft.
8460 Devecser, Hunyadi u. 21.
Ha lomtalanítást szeretnénk kérni a 

házunk táján, akkor azt már az „AVAR 
AJKA” Városgazdálkodási és Hulladék-
gazdálkodási Közszolgáltató Nonprofit 
Kft.-nél kérhetjük. Ilyen lom például a 
bútorok, az ágybetét, a matrac, a bő-
rönd, a szőnyeg, a szőnyegpadló, a játé-
kok, a kerti bútor, a háztartási edények 
vagy tárolóeszközök.

Nem helyezhető ki: 
ömlesztett anyag, építési-bontási tör-

melék, rothadó anyag (élelmiszer, nö-
vényi maradék), állati eredetű hulladék 
(állat tetem, trágya, alom), elektronikai 

hulladék, veszélyes hulladék (akkumu-
látorok, elemek, gyógyszermaradék, 
növényvédő szer maradék, gépjármű-
bontási alkatrészek, stb.).

Devecser város területén a lakosság 
részére családi házas övezetben ház-
tartásonként, előzetes bejelentés alap-
ján előre egyeztetett időpontban biz-
tosítja az AVAR Kft. a lehetősége, hogy 
március 1-től november 30-ig terjedő 
időszakban évente egyszer elszállítja a 
lomot. Munkatársaik az előre beje-
lentett címekről, max. 0,5 m3 lomot 
szállítanak el! 

A lomtalanítási igénybejelentéseket 
ügyfélszolgálatukon, elérhetőségeiken 
tehetik meg az ingatlantulajdonosok: 

„AVAR AJKA” Városgazdálkodási és 
Hulladékgazdálkodási Közszolgáltató 
Nonprofit Kft 8400 Ajka, Szent István 
utca 1/A.
Ügyfélszolgálat telefonszáma: 
06-88/748-038
Email: avarkft@avarajkakft.hu
Ügyfélfogadási idő:
hétfő: 08:00-14:00
kedd: 08:00-12:00
szerda: 07:00-19:00
csütörtök: 08:00-14:00
péntek: 08:00-12:00

Fontos, hogy csak azon háztartások 
vehetik igénybe az ingyenes lomtala-
nítási lehetőségek, amelyeknek nincs 
tartozása az Avar Ajka felé! 

MI

Önkormányzati hírek

LOM(B)TALANÍTÁS

06 70 454 51 13

AZ ÖN INGATLANÁT IS ELADJUK!

MINDEN ÓRÁBAN 
ELADUNK EGY INGATLANT.*

HÍVJON MINKET

Fotó: Marácz István
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173 évvel ezelőtt végezték 
ki Aradon azt 13 táborno-
kot, akik a Habsburg elnyo-
mással szemben, a magyar 
nemzetért, a magyar nép 
szabadságáért feláldoz-
ták katonai előmenetelü-
ket és végül az életüket. A 
devecseri megemlékezé-
sek ismét külön zajlottak, 
elsőként a Fidesz, majd 
az önkormányzat tartotta 
rendezvényét az évforduló 
alkalmából.

Az 1848/49-es forradalom 
és szabadságharc kivégzett 
hőseire Polgárdy Imre, a 
megyei közgyűlés elnöke a 
Fidesz városi szervezetével 
közösen emlékezett meg. 
A régi temetőben található 
honvédsíroknál az Aradon 
kivégzett 13 tábornokra, 
valamint az első felelős ma-
gyar miniszterelnökre, Bat-
thyány Lajosra emlékeztek 
a jelenlévők. A koszorúzást 
megtisztelte jelenlétével 
Burján Ernő a Somló-kör-
nyéki Többcélú Kistérségi 
Társulás elnöke, Nagypirit 
polgármestere, valamint 
Horváth Zoltán kolontári,  
Sárközi Zsolt egeraljai és 
Kustos Péter csöglei falu-
vezető.

A kormánypárt megemlé-

kezése után délelőtt 10 órá-
tól városunk önkormányza-
ta várta a megemlékezőket 
az ótemetőbe. Az iskolások 
és a megjelent emlékezők 
gyűrűjében Ferenczi Gábor 
polgármester tartotta meg 
beszédét, aki Sajó Sándor 
Magyarnak lenni című ver-
sének kezdő soraival vezette 
fel gondolatait: 

„Magyarnak lenni:
 tudod mit jelent?
Magasba vágyva, 
tengni egyre - lent;

Mosolyogva, 
mint a méla őszi táj,

Nem panaszolni senkinek, 
mi fáj;”

Október 6-án nemcsak 
arra a 13 vértanúra emlé-
kezünk, akik közül tizen-
ketten tábornoki, egyikük 
pedig ezredesi ranggal 
rendelkezett, hanem va-
lamennyi, az 1848/49-es 
szabadságharcban harcoló 
honvédre, akik közül sokan 
devecseriek, illetve Somló 
környékiek voltak – foly-
tatta beszédét városunk ve-
zetője.

2023-ban a forradalom 
kitörésének 150-ik évfor-
dulóját ünnepeljük. 1898. 
március 15-én ünnepi köz-
gyűlést tartott a mezővá-

ros képviselő-testülete. Dr. 
Győrffy Géza városi tanács-
nok, korábbi országgyűlé-
si képviselő ezen ülésen ja-
vasolta, hogy valamennyi 
Devecserben élő 1848-as 
honvéd neve kerüljön bele 
a jegyzőkönyvbe, valamint 
tanulmányaik során a tör-
ténelmi tudásban jeleske-
dő diákok ösztöndíjat kap-
janak. Harmadik javaslata 
pedig az volt, hogy nevez-
zenek át utcákat a 48-as for-

radalom jeles képviselőiről, 
így a Mester utca Batthyá-
ny Lajos, a Piac tér Petőfi 
Sándor tér, a Piac tér utcai 
része Bem János, a Zsidó 
templom (vagy ahogy az itt 
lakók még nevezték, Bőhm) 
utca Damjanich, illetve a 
Városház utca (a mai Szent 
Imre utca déli része) Kos-
suth Lajos, Kalapos (vagy 
korábban Kis) utca Klapka 
György, a Vásártér Deák Fe-
renc, a Godena utcát  Tán-
csics Mihály, illetve a Bir-
kásdomb Széchenyi István 
nevét viselje, és viseli is ki-
sebb változtatással azóta is 
városunkban.

A mai napnak az üzenete 
az, hogy „Magyarnak len-
ni, büszke gyönyörűség” – 

folytatta beszédét Ferenczi 
Gábor. Az aradi tizenhár-
mak származása, életútja 
azt is bizonyítja számunkra, 
hogy magyarnak lenni nem 
nemzetiség, hanem vállalás 
kérdése. 

A polgármesteri beszédet 
Szabó Adrienn az Értéktár 
Bizottság elnökének gon-
dolatai és a Gárdonyi Géza 
Általános Iskola 8. b. osz-
tályának műsora követte. 

Erhart János honvéd ti-
zedes, Kerkápoly Tivadar 
honvéd százados és Nagy 
József honvéd főhadnagy 
sírját az önkormányzat ne-
vében Ferenczi Gábor pol-
gármester és Ihászné Sza-
bó Katalin, a gazdasági és 
ügyrendi bizottság elnöke 
koszorúzta meg. A hon-
véd sírokat a „Meggye-
serdő” Honvéd Nyugdíjas 
Klub gondozza évről-évre. 
A képviseletükben Puskás 
Tibor elnök,  nyugállomá-
nyú alezredes és Kőszegi-
né Takács Kinga helyezte 
el koszorúikat a megemlé-
kezésen.

MI

AZ ARADI VÉRTANÚKRA EMLÉKEZTEK

Fotók: Kovács Zsolt / DVTV
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A Csomay Kálmán Épí-
tőipari Nívódíjat Veszp-
rém megye meghatározó 
és egyedülálló épített alko-
tásainak díjazására hozták 
létre. A Veszprém Megyei 
Mérnöki Kamara, a Magyar 
Építészek Veszprém Megyei 
Kamarája, a Veszprém Me-
gyei Kereskedelmi és Ipar-
kamara által a Veszprém 

Megyei Önkormányzat, és 
Veszprém Megyei Jogú Vá-
ros elvi támogatásával ala-
pított építőipari nívódíjat 
városunk egy teljes lakóö-
vezete kapta. Az emlékmű-
vet id. Kurdi István és Kur-
di Tibor készítették el. Az 
emlékmű felavatása után 
a Szent Imre utcában me-
mentóként megmaradt fa-

lon elhelyezett emléktábla a 
vörösiszap ár szintjét jelöli. 
A táblára gyászszalagot kö-
töttek az emlékezők. 

A megemlékezés az Em-
lékparkban lévő kopjafánál 
folytatódott, ahol Ferenczi 
Gábor polgármester mon-
dott beszédet. Az eseményt 
megtisztelte jelenlétével 
Polgárdy Imre, a Veszp-

rém Megyei Közgyűlés el-
nöke. Az emlékező beszé-
det követően a pártok, civil 
szervezetek, intézmények 
képviselői helyezték el az 
emlékezés koszorúit, majd 
a jelenlévők mécsesek el-
helyezésével tisztelegtek az 
áldozatok emléke előtt.

FZS

OKTÓBER 4. – MÉRFÖLDKŐ DEVECSERBEN (a címoldal folytatása)

Az 1956-os forradalom és 
szabadságharc 66. évfor-
dulója alkalmából tartott 
megemlékezést a Gárdo-
nyi Géza Általános Iskola 
és Alapfokú Művészeti Is-
kola a művelődési központ 
színháztermében. Beszédet 
mondott Czémán Imre in-
tézményvezető – helyettes, 
aki beszédében visszaem-

lékezett a múltbeli esemé-
nyekre. Az általános iskola 
8. évfolyamos diákjai Szabó 
Adrienn és Horváth And-
rás Csabáné Treiber Ildi-
kó tanárnők által összeállí-
tott színvonalas, látványos 
előadással járultak hozzá a 
nemzeti megemlékezéshez.

Délután a városi megem-
lékezésen is az iskolások ad-

ták a lélekemelő műsort, 
mely a Deák téren koszorú-
zással folytatódott. A továb-
bi 1956-os emlékhelyeknél 
(önkormányzat épülete, kis 

iskola, kastélykönyvtár) az 
adott intézmények delegált-
jai rótták le tiszteletüket a 
hősök előtt.

Zámbó Dóra

MEGEMLÉKEZÉS

Nyárs Hajnalka alpolgármester és 
Vörösné Soós Ágnes jegyző koszorút helyez el az 56’-os emlékműnél

Ünnepi műsor a színházteremben 

Vörösiszap szintjét jelölő tábla / Fotók: Kovács Zsolt / DVTVCsomay Kálmán díj leleplezése
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Idén szeptemberben ismét megren-
dezték a Marketing Summit Hunga-
ry több napos szakmai konferenciát 
Budapesten a Magyar Marketing Szö-
vetség szervezésében. A konferencia 
több mint 110 színpadi szereplője, 
valamint 1000-nél is több személyes 
résztvevője egyöntetűen hisz a mar-
keting erejében. – vallották a szer-
vezők.  Az előadások és a kerekasz-
tal-beszélgetések helyzetjelentések 
és jövőképet mutató lehetőségek is 
voltak egyben sok gyakorlatban is 
alkalmazható tippel.

A pandémia alatt és azt követően 
meg különösképpen elvitathatatlan 
a marketing gazdaság motorizációs 
szerepe – a marketing, hitünk szerint 
ma időszerűbb, mint valaha. A Mar-
keting Summit exkluzív eseménye is 
azt szimbolizálta, hogy a marketing 
nélkülözhetetlen a gazdasági, társa-
dalmi és környezeti kihívások keze-
lésében. – osztotta meg hitvallását 
Juhász Violetta a Magyar Marketing 
Szövetség képviseletében.

A rendezvényen kiosztották a Város-
marketing Gyémánt díjakat. Devecser 
városát Ferenczi Gábor polgármes-
ter, Nyárs Hajnalka alpolgármester 
és Füstös Zsuzsanna igazgató kép-
viselte a díjátadó gálán. A minden 
évben meghirdetett versenyen 4 ka-
tegóriában lehet indulni, akár több 
megvalósult projekttel is. Városunk 
idén először indult Ferenczi Gábor 
polgármester pályamunkájával, ami 
az első gyémántot jelentette Devecser-

nek, amit meg is jeleníthet honlapon, 
szóróanyagokon, kiadványokban. A 
nagyobb városok 5, 8, 11 projekttel 
már rutinos pályázóként gyűjtötték be 
a gyémántokat. Veszprém megyéből 
csak Devecser vett részt ezen a meg-
mérettetésen, ami még értékesebbé 
teszi számunkra az első városmarke-
ting gyémánt megszerzését.

FZS

Budapesten, Szőlősgyörökön is 
megemlékeztek…

Gárdonyi (Ziegler) Géza (1863 – 
1922) halálának 100. évfordulója al-
kalmából országszerte megemlékez-
tek az Egri csillagok írójáról, a „Fel 
nagy örömre…” karácsonyi ének szer-
zőjéről. Különösen ott voltak nagyobb 
ünnepségek, ahol Gárdonyi megfor-
dult élete során. Apja gépész lévén, 
gyakran váltotta a gazdaságokat, ahol 
karbantartotta, megszerelte a kora-
beli gőz-munkagépeket. Így Gárdo-
nyi születésétől kezdve az országban, 
több mint húsz helyen élt hosszabb, 
rövidebb ideig. Már felnőttként, sa-
ját választása szerint tanított 16 hó-
napot nálunk, Devecserben (1882-

83) kántor - tanítói képesítéssel. Bár 
az itt töltött idő nem volt túl hosszú, 

de mégis maradandót, örök időkig 
hatót alkotott karácsonyi énekével, 
a „Fel nagy örömre…” dallamának, 
szövegének megírásával. Az Adventi 
Kórustalálkozó ez év december 10-én 
(szombaton) délután lesz a Páduai 
Szent Antal római katolikus templom-
ban. A Gárdonyi Géza Emléktársaság 
bízik abban, hogy idén is sikerrel vé-
gigvihetik a zene, az éneklés jegyében 
szervezett kórustalálkozót.

2022. október 20-án 16.00 órakor 
Budapesten az MVM Dome-ban tar-
totta meg a Magyar Nyelv és Kultúra 
Nemzetközi Társasága, a Petőfi Kul-
turális Ügynökség Kazinczy Műhelye, 
a Nemzeti Színház és a Színház- és 
Filmművészeti Egyetem a „AZ ÉLŐ 

VÁROSMARKETING GYÉMÁNT DÍJ DEVECSERNEK (a címlap folytatása)

A 100 ÉVE ELHUNYT GÁRDONYIRA EMLÉKEZETT AZ ORSZÁG

Fotó: Magyar Marketing Szövetség hivatalos oldala
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GÁRDONYI” című konferenciáját. 
Fő szervezője Prof. dr. Balázs Géza 
egyetemi tanár, aki már Devecserben 
is több ízben tartott előadást Gár-
donyi nyelvművészetéről. Összesen 
7 előadója volt a konferenciának, a 
téma, természetesen Gárdonyi. Mun-
kássága, művei, sokoldalúsága, nyelv-
művészete, a Fel nagy örömre… kará-
csonyi ének.., végül a róla elnevezett 
GÁRDONYI bor – „EGRI CSILLAG 
SUPERIOR 2021” bemutatása is meg-
történt, amely kitűnő nedű a „Gárdo-
nyi100” emlékévre készült. A fenti 
borból összesen 621 palack készült. 
A Konferencia előadóit egy-egy „su-
perior” palackkal köszöntötte az „Egri 
Borút Egyesület” elnöke, dr. Lőrincz 
György. A Devecserben megalakult 
Gárdonyi Géza Emléktársaságot Bog-
nárné Simon Katalin elnök és Ko-
vács Katalin pedagógus is képviselte. 
M. Mester Katalin (alapító tag), ny. 
tanító, helytörténész, is vetítettképes 
előadást tartott Gárdonyi devecseri 
tartózkodásáról, arról az intellektu-
ális, zenei közegről, ahova érkezett a 
fiatal tanító 1882. szeptember 5-én. 
Előadásában részletesen bemutatta, 
„Gárdonyi G. Fel nagy örömre kezdetű 
karácsonyi énekének szövegváltoza-
tait”. Keller Péterrel – az író 
dédunokájával - e program-
ban beszélgetett Balázs Géza 
az emlékeiről, a vállalásáról, 
„az élő Gárdonyi arcról”. Prof. 
Dr. Pálfi József, a Partiumi 
Keresztény Egyetem rektora, 
„Vallomás az Egri csillagok-
ról, avagy az első Bibliámról” 
címmel tartott kiselőadást. 
Két filmes bejátszást is láthat-
tak a megjelentek, beszélgetés-
sel egybekötve. Az egyikben, az Egri 
csillagok c. film (volt) szereplőivel – 
akik közül még néhányan élnek - ké-
szült interjút hallhatták a vendégek. 
Láthatták a film korabeli felvételeit, 
a rendezés örömeit, buktatóit, humo-
ros pillanatait is. E bejátszás Bartal 

Csaba Múlt-kor történelmi magazin 
főszerkesztője jóvoltából készült. A 
másikban, a rendkívül sokoldalú Gár-
donyiról beszélgetett két szakértő dr. 
Pölcz Ádám (ELTE) és Terdikné dr. 
Takács Szilvia középiskolai tanár. 
A kisfilm az Élő magyar óra online 
műsorfolyam részeként szerepelt. A 
tartalmas konferencia után a Nem-
zeti Színház nagyszabású előadása 
következett a hatalmas (80x30 méte-
res) térben. Két felvonásban adták elő 
Az egri csillagokat Vidnyánszky At-
tila színház-igazgató rendezésében. 
Óriási fény- és hangeffektek tették 
látványossá az előadást, az egriek és 

a török janicsárok gigantikus harcát, 
összecsapásait. Az előadásban, több 
ízben 250 táncos is volt egyszerre a 
színpadon. Hol a magyarok erejét, hol 
a rettentő török sereget demonstrálták 
a varázslatos koreográfiák. Képzeljék 
azt a sok, virtuóz, gyönyörű táncot, 

a sok ütemes, egybeolvadó lábdobo-
gást. Mint a szívverés! Óriási hatást 
tettek a nézőkre e nagyjelenetek. A re-
mek koreográfiát Zsuráfszky Zoltán 
alkotta meg. 6000 néző tekintette meg 
az egyszeri, arénában tartott előadást. 
Három kivetítő hozta közelbe a pár-
beszédes jeleneteket. Vidnyánszky 
Attila az alábbiakat nyilatkozta az 
előadás kapcsán: „Hősökre, példaké-
pekre ma is szüksége van a fiatalok-
nak. (…) Gárdonyi regénye igaz, nagy 
történet: szerelemről, hűségről és áru-
lásokról, bátorságról, hazaszeretet-
ről, hősiességről a felnőtté válásról… 
nem a regény színpadi adaptációjára 
készülünk. Egy különleges nézőpon-
tot keresünk, amelyből érvényesen 
mesélhetjük el a Gárdonyi Géza által 
megírtakat a fiataloknak úgy, hogy 
azok az érzelmek, tettek és kalandok, 
amelyek a regényt oly élvezetessé te-
szik, mind megjelenjenek”. A regényt 
színpadra írta Zalán Tibor.

2022. október 21-én Gárdonyi Géza 
halálának 100. évfordulójáról emlé-
keztek meg Gárdonyi édesanyjának, 
Nagy Teréziának szülőhelyén is Sző-
lősgyörökön. A polgármester, Klotz 
Péter meghívásának eleget téve vá-

rosunkat, a „Gárdonyi Géza 
Emléktársaságot” Ferenczi 
Gábor polgármester, Bog-
nárné Simon Katalin, a Tár-
saság elnöke és Füstös Zsu-
zsanna a Kastélykönyvtár és 
Művelődési Központ igazga-
tója képviselte. Sági Istvánné 
nyug. iskolaigazgató „Gárdo-
nyi Szőlősgyörökben” címmel 

tartott előadást, a Dél-Balatoni 
Gárdonyi Géza Evangélikus Ált. Iskola 
és Óvoda kedves műsort adott ezen 
alkalomból. A Gárdonyi emlékműnél 
a meghívottak, és Devecser képvise-
lői is elhelyezték a tisztelet és hála 
koszorúját.

MMK

Kultúra

Ferenczi Gábor, Klotz Péter, Füstös Zsuzsanna és Bognárné Simon Katalin
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Dr. Ferencz Juditnak mindig is a mun-
kája volt a mindene, rengeteg pluszt 
vállalt és fáradhatatlanul tette a dolgát. 
Jó kapcsolatot ápol a munkatársaival. 
Fontosnak tartja a prevenciót, betegei 
maximálisan elégedettek szakmai tu-
dásával. Ő vezeti a Központi Háziorvosi 
Ügyeletet, mely 29 település lakosságát 
látja el. Az ügyeleti feladatok ellátása is 
nagy szakmai kihívás elé állítja, mivel 
a járásban mindössze 5 orvos tevé-
kenykedik az eredeti 12 orvos helyett. 
Munkáját 2011-ben két kitüntetéssel 
is elismerte a szakma és sok betege. 
Az Év orvosa 2010 pályázat három dí-

jazottjának egyikeként kapta meg a 
Magyar Tudományos Akadémián az 
Astellas-díjat az iszapkatasztrófa során 
nyújtott tevékenységéért. Ugyanezért 
aznap még az Egészségért-díjat, azaz 
a Pro Sanitate-díjat szintén átvehette 
a nemzeti erőforrás minisztertől, Rét-
helyi Miklóstól.

Egészségügyi nívódíjban részesült 
dr. Nemes Cecília fogszakorvos. Az 
Ajkai Városi Tanács Kórháza 1965. ok-
tóber 4-én nevezte ki a devecseri fo-
gászati szakrendelőbe fogorvosnak. A 
devecseri rendelő elkészültéig, 1966. 
január 3-ig a zirci rendelőintézetben 

helyettesített. 1978. január 1-től 2003. 
január 31-ig az Önkormányzat alkal-
mazásában állt. Ezt követően Irgalmas 
Szamaritánus Bt. néven céget alapított 
és 2003. február 1-től a cégen keresztül 
látja el Devecser városban a fogorvosi 
feladatokat. Összesen 56 éve dolgozik 
fogorvosként dr. Nemes Cecília. Mun-
káját mindig lelkiismeretesen végezte, 
nagy hangsúlyt fektetett a prevencióra, 
a betegekkel való kapcsolata nagyon 
jó, számos más körzethez tartozó be-
teg keresi fel.

Gratulálunk a díjazottaknak!

„Megzörren a rőt falomb, díszes 
inget ölt a domb”- hallhattuk 
az ősz kincsestárát megidéző 
verssorokat Lennerné Pál Szilvia 
előadásában, melyet Tiba-Kuczi 
Zsanett kisgyermeknevelő ál-
tal hangdobon megszólaltatott 
őszidéző lágy dallamok kísértek. 
Szeptember havának 22. napján 
nyílt meg az Őszi Ovi - Galéri-
ánk. Ez alkalommal Trombitás 
Veronika és Trombitás Zsófia 
ikertestvérek, rajztanárok „Őszi 
hangulatok” fantázianevet viselő fest-
mény kiállításában gyönyörködhetnek 
a művészetet kedvelők.

Imri Zoltánné Szilvi óvodavezető-he-
lyettes köszöntötte a gyerme-
keket, kedves vendégeinket, ér-
deklődő szülőket, majd az ősz 
érkezéséről mesélt. Nem elő-
ször fogant meg az elhatározás 
bennünk, hogy vendégül hívjuk 
Verát és Zsófit az Ovi - Galéri-
ába, 2014-ben is már megör-
vendeztettek bennünket. Fest-
ményeiken gyümölcs csendélet, 
szüreti mulatságon táncoló ifjú 
pár, sejtelmes, őszi ködben úszó 

bükkös, csalit, táncoló falevelek néz-
nek felénk. 

„Dombon törik a diót”… címmel őszi 
népi játékfüzért láthattunk Tiba-Kuczi 
Zsanett vezetésével, Tiba Zsófi, Kovács 

Dorottya, Nádasdi Hanna, Ta-
kács Laurent Roland, Vas Bálint, 
Süle Szonja, Lakatos Dominik, 
Orsós Hanna Lara közreműkö-
désével. 

Martonné Májer Mária óvoda-
pedagógus kedves titkokat osz-
tott meg a gyermekekkel, mely-
ből megtudhatták, hogy Vera 
nénit és Zsófi nénit gyakran ösz-
szetévesztik az emberek. Mesélt 
arról. hogy gyermekkoruktól 

kezdődően vonzódtak az alkotó 
tevékenységekhez, illetve milyen mó-
don kerültek kapcsolatba a festészettel. 

Trombitás Veronika és ikertestvére, 
Zsófia elmesélték az ezerarcú, színű ősz 

érdekes változásait, a színek ke-
veredését, melynek bátor kipró-
bálására biztatták a gyermeke-
ket. A nagycsoportos óvodások 
számára megelevenedett a fes-
tőecset varázslata az ősz három 
arcáról, melyet a borostyánma-
dár, a tűzrubin madár és a lazúr-
madár jelképez. E festmények 
immáron óvodánk falait díszí-
tik. Ezúton is köszönjük szépen!

HIVATÁS ÉS ELISMERÉS  (a címlap folytatása)

„Őszi hangulatok”
ŐSZI OVI - GALÉRIA MEGNYITÓ A VACKOR ÓVODÁBAN

Trombitás Veronika az Ovi-Galériában

Fotók: Kovács Zsolt / DVTV
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Minden évben izgatottan készülünk 
hagyományőrző jeles napunkra, az 
Ovi-Szüretre. Az idei évben az idő-
járás változékonysága plusz izgal-
makat is rejtegetett számunkra.

A gyermekek és szüleik közös alko-
tással hangolódtak a jeles eseményre. 
Felhívásunkra számtalan, változatos 
technikával készült, szüreti témájú 
alkotás született. E munkákból kiállí-
tást szerveztünk, mely óvodánk aulá-
ját ékesíti, esztétikai élményt nyújtva 
gyermeknek és felnőttnek egyaránt. 
Ezúton is köszönjük a lelkes szülők-
nek és gyermekeiknek a remekmű-
veket.

Szeptember 27-én a felhők mögül 
kivillanó napsugarak csillogó sze-
mű, mosolygós gyermekeket csalo-
gattak az udvarra. Lennerné Pál Szil-
via óvodavezető köszöntötte a vidám, 
munkára kész gyermeksereget, akik 
közös számolással is érzékelhették, 
milyen régi, hagyományőrző ünnep 
részesei, hiszen az idei a 24. szüret 
óvodánk életében.

A Csigabiga, Csipcsirip és Napsu-
gár csoportos gyermekek dalos já-
tékfűzérrel gondoskodtak a jó hangu-
latról, majd kezdetét vette a munka. 
A szorgos, apró kezek gyorsan töl-
tötték szőlőszemekkel a vödröket. A 
Csipcsirip csoportos Kovács Doroty-
tya nagypapája, Séfer Józsi bácsi és 
karbantartónk,Tahin Józsi bácsi se-
gítségével minden apróság részese 
lehetett a darálásnak, amit aztán a 
présből csordogáló, illatos must lát-
ványa tett teljessé.

A jól végzett munka után vidám 
szüreti, mozgásos játékokban tehették 
próbára ügyességüket a gyermekek: 
zsákban futottak, hordót gurítottak, 
talicskában „tököt” toltak, seprűvel 
„szőlőszemeket” terelgettek, mér-
földjáró csizmában jártak-keltek.  

A jó hangulatú délelőtt kicsik-na-
gyok közös táncával zárult Tiba-Kuczi 
Zsanett vezetésével. A konyhás nénik 
jóvoltából mindenkit finom szüreti 
ebéd várt, mely után jólesett az illa-
tos, édes must.

„Ősszel esik az eső, 
soha nincsen jó idő!”

A népi mondókát igazolva a szüreti 
felvonulás tervezett napján az idő saj-
nos nem fogadott kegyeibe bennün-
ket, a gyermekek azonban így sem 
maradtak le a felvonulás közösségi 
élményéről. A feldíszített szüreti ko-
szorút követve, zeneszóval és vidám 
kurjongatással, csujjogatással vonul-
tak a csoportok az óvoda folyosóin a 
tornaterembe, ahol a vidám, hullámzó 
gyermeksereget a Városházáról és a 
Járási Hivatalból érkezett vendégek 
várták. 

A Csigabiga, Csipcsirip és Napsugár 
csoportos gyermekek versekkel, mon-
dókákkal, dalos játékkal, „üveges” és 
„botos” gyermektánccal kedveskedtek 
a hivatalok képviselőinek, majd must-
tal ajándékozták meg őket. Bereczky 
Nóra hivatalvezető asszony és Nyárs 
Hajnalka alpolgármester örömüket 
és köszönetüket fejezték ki óvodánk 
hagyományőrző tevékenységéért, a 
lelkes munkáért és a vidám hangula-
tért. Köszönetük jeleként mindketten 
ajándékot nyújtottak át a csoportok-
nak, többek között hangszereket, te-
mérdek nassolni valót, finomságot.

Közös énekszó után Tiba-Kuczi 
Zsanett irányításával táncház vette 
kezdetét, melybe vendégeink is lel-
kesen bekapcsolódtak.

Az óvoda apraja-nagyja nevében 
köszönjük Séfer Józsefnek, Tahin Jó-
zsefnek a szüreti munkában nyújtott 
segítséget, Kovács Zsoltnak a rendez-
vény megörökítését.

Imri Zoltánné, Szilvi
óvodavezetőhelyettes

„Elmúlt a nyár, itt az ősz, szőlőt őriz már a csősz”…
24. OVI-SZÜRET A VACKOR ÓVODÁBAN

Fotók: Kovács Zsolt / DVTV

Három véka fülemüle dalát vitte tova 
a lágy őszi szellő, amellyel az óvoda ap-
raja-nagyja megköszönte, hogy gazdái 
lehetnek a kiállított festményeknek, 
majd Bodó Andrea pedagógiai asz-

szisztens saját kézzel, szívvel - lélekkel 
készített ajándékával kedveskedtünk 
az alkotóknak.

További munkáikhoz sok erőt, jó 
egészséget, számtalan örömteli alkotó 

élményt kíván sok szeretettel a Vackor 
Művészeti Modell Óvoda valamennyi 
dolgozója.

Imri Zoltánné Szilvi
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Mediterrán kerttel és senior játszó-
térrel bővült a Berta park szeptember 
16-án. Az új parkrészletet az egykori 
Berta Kórház hátsó udvarán találha-
tó, a korábban elhanyagolt területen 
került kialakításra. Az eseményt meg-
tisztelte jelenlétével Dr. Kovács Zoltán 
országgyűlési képviselő is. 

A parkrészlet egyik része senior ját-
szótérként szolgál, ahol az óriássakk, 
a lengőteke és a petanque kipróbálá-
sára nyílik lehetőség, a másik része 
pedig egy mediterrán kert fűszer- és 
gyógynövényekkel. Bár elődlegesen 

a szépkorúakra gondoltak a játszótér 
létrehozásakor, de fiatalabbaknak is 
nagyszerű szórakozást nyújthatnak 
a játékok a kellemes környezetben. 
Az átadást követően Havasi József úr, 
a Sárvári Sakk Klub Sportegyesület 
elnöke tartott petanque bemutatót a 
jelenlévőknek, akik próbára is tették 
ügyességüket. Immáron 4 kertrészlet 
teszi impozánssá a felújított hajda-
ni Berta kórház környezetét: magyar 
kert, japánkert, rózsa kert és medi-
terrán kert. Míg a kapun átlépve egy 
baba játszótér lett kialakítva az idén, 
addig a kert felső részén pedig egy 

senior játszótér várja a régebb óta 
fiatalokat, így adva keretet a Berta 
parknak.

FZs

A Nemzeti Művelődési Intézet 
Veszprém Megyei Igazgatósága köz-
művelődési szakmai napot tartott 
2022. szeptember 20-án a Devecseri 
Kastélykönyvtárban, melynek té-
mája a forrásteremtés és a pályázati 
lehetőségek voltak.

A program plenáris előadá-
sokkal kezdődött. Aktualitások a 
közművelődésben című előadásá-
ban dr. Baloghné Uracs Marian-
na, a Nemzeti Művelődési Intézet 
(NMI) Veszprém megyei igazgató-
ja kiemelte a közművelődést érin-
tő új kihívásokat, és többféle alter-
natív megoldást ismertetett ezzel 
kapcsolatban. Ihász Csilla az NMI 
Veszprém megyei igazgatóságá-
nak módszertani referense a pá-

lyázatok fontosságáról, a pályázatírás 
folyamatáról beszélt, valamint a kü-
lönböző pályázati portálokat mutatta 
be. Nagy Edina, a NMI Szabolcs-Szat-
már-Bereg Megyei Igazgatóságának 
vezetője és a Nemzeti Kulturális Alap 

Közművelődési Kollégium kuratóri-
umának elnöke bemutatta az NKA 
működését és felépítését. Részletesen 
beszélt a Közművelődési Kollégium 
idén megjelent pályázati lehetősé-
geiről, illetve arról, hogy mire kell 
figyelni egy-egy pályázat elkészítése 
és benyújtása során. A civil szerveze-
tek erőforrásairól, az önkéntességről 
és a pályázati lehetőségekről Varga 

Endre, a Veszprémi Civil Ház vezetője 
és Óhegyi Tamás, a Civil Közösségi 
Szolgáltató Központ vezetője beszélt. 
Füstös Zsuzsanna, a Devecseri Kas-
télykönyvtár és Művelődési Központ 
igazgatója előadásában bemutatta az 

intézmény szakmai tevékenységét 
és a mintaprojekteket, csoportja-
ikat és rendezvényeiket.

Délután műhelymunka kereté-
ben osztották meg tapasztalata-
ikat, nehézségeiket és sikereiket 
a részt vevők. A műhelymunkák 
során sok kérdés hangzott el az 
előadók felé.

A szakmai napon közel 100 fő 
vett részt a Balaton-felvidék kis-
településeitől a Pápai járásig. A 

polgármesterek, közművelődési 
intézményvezetők, közművelődési 
szakemberek, civil szervezetek kép-
viselő aktívan bekapcsolódtak a mű-
helymunkákba.

A délutáni fakultatív program kere-
tében lehetőség nyílt a résztvevők szá-
mára megnézni a Kastélykönyvtárat, 
a Helytörténeti Tárlatot és kipróbálni 
a QRcsavarGO-t.

Zámbó Dóra

ÚJ PARKRÉSZLET A BERTA PARKBAN

MEGYEI SZAKMAI NAP DEVECSERBEN

Senior játszótér avatása

Nagy Edina az NKA kurátora

Résztvevők a megye minden részéből
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A Devecseri Kastélykönyvtár és Mű-
velődési Központ idén is csatlako-
zott az országos kezdeményezéshez, 
melyben a könyvtárakat és kiadvá-
nyaikat népszerűsítik. Az program-
sorozatot a Eötvös Károly 
Megyei Könyvtár anyagi 
hozzájárulással támogatta.

Az október 3-tól 7-ig tar-
tó programok alatt a láto-
gatók kipróbálhatták a 3D-s 
nyomtatót. Pár éve még nem 
sokan hallottak a 3D-nyom-
tatásról, manapság viszont 
napi szinten kerülnek elő a 
hírek a technológiáról, ami 

szakértői előrejelzések szerint néhány 
éven belül több iparágat is forradal-
masíthat. Maga a 3D-nyomtató alape-
setben egy hagyományos nyomtató-
hoz hasonló méretű készülék, mellyel 

szinte bármilyen tárgyat elkészíthe-
tünk, akár az otthonunkban is. Emel-
lett kipróbálhatták a QRcsavarGO in-
teraktív játékot, melyben az Esterházy 
kastély termeit, tereit lehet felfedezni. 

Október 3-án M. Mester 
Katalin Leporolt igaz gyön-
gyök című könyvének, vala-
mint a régebbi írásaiban sze-
replő katona levelezéseinek, 
visszaemlékezéseknek volt a 
bemutatása. Az esten zenei 
élményt a somlóvásárhelyi 
Lyra Énekegyüttes nyújtott 
a közönségnek. 

Kultúra

A szüret az ősz legizgal-
masabb programja. Ha-
zánkban szeptember és 
október hónapokra esik, 
ami nem csupán nehéz fi-
zikai tevékenység, sok-sok 
szorgos kéz közös munká-
ja, hanem vidám ünnep 
is évszázadok óta. A met-
szés, kapálás és kötözés 
fáradságos hónapjai után 
végre „learathatjuk” ma-
gát a gyümölcsöt, majd a 
mulatozás után kezdőd-
het a borkészítés. Ennek 
fényében szüreti felvonu-
lást tartottak Devecserben 
október 1-jén. 

A rendezvény a művelő-
dési központ melletti ren-
dezvénytéren vette kezde-
tét, ahol a Devecseri Ifjúsági 
Fúvószenekar dallamai 
csendültek fel. A fúvósze-
nekart követően Ferenczi 
Gábor polgármester kö-
szöntötte a jelenlévőket és 
külön köszöntötte a szép-

korúakat, hiszen október 
elseje nem csak a zene vi-
lágnapja, hanem az idősek 
napja is. A polgármesteri 
köszöntőt követően a de-
vecseri, sümegi és ajkai 
örömtánc csoportok kö-
zös műsorával folytató-
dott a színpadi program. 
A délután a gyerekeknek 
és szüleiknek is tartogatott 
programot. Gulyás László 
Régi világ hangszereinek 
meséivel nevettette meg a 
közönséget majd a rendez-
vénytérről indultak el fel-
vonulók. 

Első állomás a templom-
téren volt, ahol a devecse-
ri egyházközség nevében 
Poós Alajos köszöntötte a 
felvonulókat, akiket az An-
tal Ilona vezette közös ének-
lést követően vendégül is 
láttak. A második helyszín 
a Deák tér volt, ahol a Deve-
cseri Ifjúsági Fúvószenekar 
játszott, a Nők Devecserért 

csoport pedig pogácsával 
és borral kínálta a felvonu-
lókat. Egy kis pihenés után 
a menet elindult a harma-
dik megálló felé, mely a Dr. 
Laczay Antal park volt, ahol 
a Devecseri Alapszolgálta-
tási Központ látta vendé-
gül a menet részvevőit, az 
örömtáncos csoportok pe-
dig tánccal gondoskodtak 
a jó hangulatról. Innen a 
rendezvénytérre indultak 
vissza a felvonulók, ahol a 
szervezők jóvoltából pör-
költtel csillapíthatták éhsé-
güket. Az eseményt Fekete 

Nándor orgonaművész lát-
ványkoncertje zárta a szín-
házteremben. Felcsendült 
többek között Vivaldi Négy 
évszakának tavasz és tél té-
tele, és ízelítőt kaptunk a 
művész úr jövő évi orgo-
naműsorából is, melyben 
nagyzenekari átiratok sze-
repelnek. 

A zene összeköt és fele-
mel, amit a szüret jegyében 
eltöltött délután résztvevő-
inek hangulata is megerő-
sített.

Zámbó Dóra

ŐSZ, SZÜRET, ZENE…

M. Mester Katalin könyvbemutatója

ORSZÁGOS KÖNYVTÁRI NAPOK DEVECSERBEN

Folytatás a következő oldalon.

A Nők Devecserért tagjai kínálják a felvonulókat
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„A pálinka szerepe a népi gyógyá-
szatban” címmel Molnár Csenge 
néprajzos-muzeológus tartott vetí-
tettképes előadást 2022. október 19-
én 16.00 órakor a lovagteremben. 
Kastélykönyvtár galériájában pedig 
a pálinkafőzés múltját megidéző 
kiállítást rendeztek be elsősorban a 
keszthelyi Balatoni Múzeum anya-
gából helyi gyűjtéssel kiegészítve.  

A korabeli irodalmi és orvosi fel-
jegyzésekkel megtűzdelt kiállítást Né-
meth Péter múzeumigazgató nyitotta 
meg, utalva a szemléletes tárgyakra, 
amik elengedhetetlenek voltak a pá-
linkafőzés során. A rendezvényt iga-
zán valósághűvé tette, hogy a Somló 
Spirit Kft. Cornus pálinkakóstolóval 
fogadta a megjelenteket. Így nemcsak 
hallhattak az érdeklődők a pálinkafő-
zés múltjáról, tudományáról, hanem 
meg is ízlelhették a minőségi italokat. 
Jaj volt annak, aki autóval érkezett…, 
maximum, csak beleszagolhatott a 
kecses, tulipán formájú pálinkáspoha-

rak tartalmába. De az illata is kitűnő 
volt a felkínált italoknak.

Molnár Csenge néprajzos kutatásai 
kapcsán elmondta, hogy már Károly 
Róbert felesége, Erzsébet köszvényét 
a király orvosa rozmaringos, pálin-
kás borogatással gyógyította. A pá-
linka külsőleg és belsőleg is hatásos 
„gyógyszernek” bizonyult a régmúlt 
századaiban, a pestis-, és kolerajár-
ványok idején. A keszthelyi kéziratos 
Kolerakönyv (1813) népi gyógyászati 
feljegyzéseket tartalmaz a kolera el-
len. Leírja a gyógyír előállítását és 
alkalmazását is. Az egész Kárpát-me-
dencében ismeretesek a receptek a pá-
linka gyógyhatásairól, mint boroga-
tás, mint belső használat (fogyasztás) 
tekintetében. Megtudhattuk, hogy 
Mátyás király korában már szabá-
lyozták a pálinkafőzést. A XVII- XIX. 
században pedig adóköteles volt a ke-
reskedelmi célú előállítás. A vetített 
képek alapján megismerkedhettek az 
érdeklődők a régi, népi pálinkafőzés 

módjával, a tárolóedényekkel, cse-
répkantákkal, a hordozóeszközökkel, 
a butykossal, csutorával, a kulaccsal. 

Szó volt a XX. század első évtizede 
utáni beszolgáltatásokról, az 1952-
ben hozott rendelet alapján a feles 
főzésről, majd az 1970-es években 
való teljesen tilos otthoni pálinkafő-
zésről is. Persze a nép nem mondott le 
e „tudományáról”, nem hagyta veszni 
a gyümölcsfák terméseit, sem mást 
az erdőn, amiből pálinkát főzhetett. 
Virult a sufnikban, pincékben a feke-
tefőzés, vagy más néven a zugfőzés. 
Aztán el is kellett dugni a pálinkás-
demizsonokat, hogy ne találja meg a 
finánc. Pénzbírság, elkobzás járt ki 
annak, akit rajtakaptak. Sokszor a 
szomszédot lehetett vélni a feljelentés 
hátterében. A pálinka nemcsak gyó-
gyulást, jókedvet, hanem bosszúságoz 
is hozott az embereknek. A kiállítás 
4 hétig volt megtekinthető.

MMK

AZ ÉLET VIZE

Október 5-én 10 órától Radnóti 
Miklós megzenésített verseit hall-
gathatták a rendezvényre látogatók 
Pomázi Zoltán előadásában, aki a Boj-
torján együttes alapító tagja, zeneszer-
zője. A művész 2018-ban megkapta 
a “Művészi Életpálya Elismerést”, egy 
évvel Áder János köztársasági elnöktől 
kapott “Magyar Érdemrend Lovag-
keresztje” kitüntetés után. Délután 
Németh Andrásné Farkas Gabriella: 

Települési értékek megismertetése az 
alfa-generáció nyelvén című könyvé-
nek bemutatóján a jelenlévő diákok 
kedvet kaphattak az okos telefon hasz-
nos dolgokra való felhasználásához.

Október 7-én N. Horváth Erzsé-
bet: A nyughatatlan lélek - Kisfaludy 
Sándor élete című színházi előadásra 
várták az érdeklődőket a szervezők.

Zámbó DóraPomázi Zoltán Radnóti előadása

Fotók: Kovács Zsolt / DVTV
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Az 5 színházi estére tervezett előadások 
első darabját még október 7-én láthat-
tuk a művelődési központ színházter-
mében, a tapolcai N. Horváth Erzsébet 
rendezésében. „A nyughatatlan lélek” 
című, zenés, dalos, táncos betétekkel is 
megtűzdelt színdarab Kisfaludy Sándor 
(1772-1844) költő előtt tiszteleg születé-
sének 250. évfordulóján. A színpadi mű 
Sümeghez, de még a Somlóhoz is ezer 
szállal kötődő Kisfaludy Sándor – kora 
igen elismert – költőjének állít emléket.

A darabot maga a rendező, N. Horváth 
Erzsébet írta, melyben végig vezeti a né-
zőt a költő színes, arcos, munkás életén. 
Bemutatja barátait, családi helyzetét, sze-
relmeit, életének fényesebb, viharosabb, 
majd idősebb korában a csendesebb, visz-
szavonult, alkotói életét. Torma Tamás 
hitelesen személyesíti meg a fiatal, bohém 
testőrt, Kisfaludyt, s remekül adja elő 
a dalbetéteket is. A darabot a hosszabb 
párbeszédeket, jeleneteket követő, táncos 
részletek, dalok teszik könnyedebbé, míg 
megtudja a néző, hogy a főhős Erdély 

után megjárja Olaszországot is, ahol ha-
difogságba esik. Majd Franciaországba is 
eljut. Nem csak az erdélyiek táncát láthat-
juk és Medina Mária (Némethné Varga 
Katalin) balett táncost, hanem a badacso-
nyi szüretet is táncbetétek teszik hangu-
latossá. Szép népdalok is felcsendültek. 
Ács Veronika (Perger Barbara) székely 
lány, ragyogó tekintete, tiszta éneke di-
cséretes. Ugyancsak jól sikerült a test-
őrök jelenete is. „Hozták a hangulatot!” 
– ahogy mondani szokás. Ők a lazaság, a 
mulatozás megtestesítői voltak. Skublics 
Imrét, Kisfaludy barátját játszó Hangodi 
László is színpadra termett. Kisfaludy 
apját alakító Bókkon Gyula sem esett ki 
sosem a szigorú, mondhatnánk, kemény 
apa szerepéből. Kiderült a darabból az is, 
mi tette oly kérlelhetetlenné. A műben 
emberi drámák sorozata vonul végig, ami 
némileg megmagyarázza a szereplők cse-
lekedeteit. Szegedy Rózát megszemélye-
sítő Szabó Tímea szerepének csúcspontja 
az volt, amikor a gyermektelenség maró 
érzéséről kesergett fájdalmas monológ-

jában. A fiatalon oly nyughatatlan Kisfa-
ludy aztán megállapodva, a sümegi háza 
nyugalmában, a szőlőjében érzi legjob-
ban magát. A megözvegyülést követő 
nehéz pillanatokba is beavatja a rende-
ző a nézőket. A színpadi átrendezést is 
remekül megoldották. Jól elfeledtette a 
nézővel az átrendezés pár percét Román 
Iván illusztratív, kellemes hegedűjátéka. 
Volt a darabban fény, árnyék, öröm, bá-
nat, gyász, vigalom. Tisztelet és köszönet 
minden szereplőnek, mindenkinek, aki 
bármivel is hozzájárult a darab sikeré-
hez. N. Horváth Erzsébetet pedig mély 
meghajlással lehet csak köszönteni, hogy 
elképzelte, megírta, színre vitte a legrá-
termettebb szereplők megtalálásával a 
történetet. „A nyughatatlan lélek” c. da-
rab méltón tiszteleg a költő születésének 
250. évfordulóján. 

Igazán kellemes este volt a színházlá-
togatás, a darab megtekintése. Várjuk a 
kedves nézőket a további darabokra…, 
egészen tavaszig.

MMK

A NYUGHATATLAN LÉLEK



- 14 - Alapítva 1927-benMűvészet

A telefonomon böngészve feltűnt, 
hogy nagyon sok Somlóról és kör-
nyékéről készült kitűnő fénykép je-
lenik meg az adott oldalon. A táj és 
főleg a hegy különböző nézőpon-
tokból, más-más időpontban „le-
kapva” jelenik meg. Meglepetéssel 
olvastam a fotós nevét: CSERHÁTI 
SZABOLCS. Gyerekkora óta isme-
rem, közös házban laktunk. De, hát 
a „karaván halad, a szekér szalad.”; 
Szabiból dr. Cserháti Szabolcs lett. 
Vele beszélgettem.

- Kérem, meséljen magáról!
- Szerencsésnek érzem magam, hogy 
itt Devecserben, a Somló lábánál tölt-
hettemel a gyerekkoromat. A tanul-
mányaim, később a munkahelyem, 
feleségemmel a közös életünk alapja-
inak lerakása is Budapesten eresztet-
ték meg a gyökereimet, majd a Cser-
hát lábánál fekvő Veresegyház lett az 
otthonunk. A Pázmány Péter Katoli-
kus Egyetem jogi karán, jogászként 
végeztem, majd a Pécsi Tudomány-
egyetemen szereztem szakjogász mes-
terfokozatot. Több évig energiaipari 
nagyvállalatoknál dolgoztam közép-
vezetőként, közel egy évtizede pedig 
az igazságszolgáltatás területén dol-
gozom, jelenleg Esztergomban.
- Hol, mikor, hogyan került kapcso-
latba a fotózással?

- Kisebb-nagyobb kihagyásokkal, 
vissza-visszatérő lelkesedéssel már 
tizenéves korom óta érdekel a fotó-
zás. A képzőművészetek mindig fon-
tos szerepet játszottak az életemben, 
a rajzolás, festés végigkísérte a gye-
rekkoromat. A devecseri általános 
iskolában tanítóim és tanáraim haté-
konyan segítettek a fundamentumok 
lerakásában. A fényképezés mellett 
a fafaragás a kedvelt időtöltésem. A 
digitális fotózás térnyerése, a techni-
ka fejlődése a korábbinál is jobban 
elmélyítette az érdeklődésemet a fo-
tóművészet iránt, tanfolyamokon is 
részt vettem. Csak a különböző élet-
helyzetek közötti rangsorolás (egyete-
mi tanulmányok, kislányom születé-
se, munkahelyi elfoglaltságok) miatt 
került rövidebb időszakokra háttérbe 
az életemben ez a tevékenység.
- Mit jelent, milyen érzelmeket vált 
ki egy-egy kép elkészítése? Rutin csak 
vagy van érzelmi motiváció is?
- Szinte mindig csak az érzelmi mo-
tiváció mozgat, rutinból ritkán fény-
képezek, úgy gondolom, az a profik, 
vagy ha úgy tetszik, a fotózásból élők 
asztala. A hajnali ködfátyolban, a har-
matos fűben kimenni a vásárhelyi 
határba, amikor szénaillatú levegő 
lengi be a tájat, a naplemente fénye-
iben őzeket fotózni a Somló lábánál, 
miközben a tüskevári templom esti 
harangszója töri meg a csendet, vagy 
a Margit-kápolnánál tölteni a reggelt 

a Balaton-felvidék hegyeit csodálva. 
Ilyenkor érzem azt, hogy otthon va-
gyok. Mindezeket az élményeket a 
fotómasina nélkül nem élném át ilyen 
gyakran, mert ez a tevékenység ad 
motivációt és célt ahhoz, hogy kint le-
gyek a természetben, ha akkor szépek 
a fények, legyen az hajnalban vagy 
a téli ködben. Fotós nézőpontból a 
novemberi kéményfüstös délutánok 
tudnak ugyanolyan szépek lenni, mint 
a nyári naplementék. Nehéz egyensú-
lyozni a képzelet és a valóság keskeny 
mezsgyéjén, de ezzel szeretek próbál-
kozni. Megállítani az időt, és elten-
ni későbbre az adott pillanatot, ami 
bármikor elővehető, megmutatható 
- szerintem ez a szép a fotózásban.
- Mit fényképez legszívesebben? Mi-
ért? Gondolt-e portréfotózásra? 
- Leginkább a hazai tájakat, a termé-
szeti és tárgyi értékeket szeretem fo-
tózni. Ez biztosan a Fekete Istváni 
lelkületemből is fakad. A legkisebb 
faluban és környékén is megtalálha-
tóak azok az apró csodák, amik érzel-
meket válthatnak ki, amiket érdemes 
megnézni, megmutatni az én néző-
pontomból. Sokat foglalkozom a fény-
képek utómunkáival, ez is a fotózás 
szerves része, ecset és vászon helyett 
játék a fénnyel és a pixelekkel. Mivel 
emberekkel és emberek között dolgo-
zom, a fényképezés az elcsendesedést, 
a kiszakadást is jelenti számomra a 
nyüzsgő környezetből, így a portré-
fotózással még nem igazán kacérkod-
tam. Szeretem Magyarországot, amint 

AMATŐR FOTÓS PROFI KÉPEI

Nyári este a devecseri templomnál

Májusi reggel az Ilona-kápolnánál
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időnk engedi, szinte mindig úton va-
gyunk, a külföldi nyaralások helyett is 
inkább a hazai tájakat választjuk. Ha 
éppen ottjártamkor az adott helyszí-
nen nem elég szépek a fények, csak 
élvezzük a túrákat, és visszamegyek 
újra, alkalmasabb körülmények kö-
zött, akár többször is egy-egy fotó 
kedvéért. Szerencsés vagyok abból a 
szempontból is, hogy munkába járá-
som során a Dunakanyaron, a Börzsö-
nyön vagy éppen a Pilisen keresztül 
visz az utam, az autó csomagtartójá-
ban mindig ott van a fotós felszerelé-
sem. Természetesen az igazodópont 
mindig a Somló marad, vele szemben 
elfogult vagyok, az első fotóimat is itt 
készítettem, remélem, majd egyszer 
az utolsót is itt fogom. A Somlóra igaz 
a legjobban, hogy mindig más arcát 
mutatja: napszakokkal, évszakokkal, 
időjárással együtt folyamatosan válto-
zik, róla nehéz két teljesen egyforma 
képet készíteni.

- Érzi-e, hogy elismerik képeit? En-
nek milyen jele van?

- A közösségi média - sok hátránya el-
lenére - remek hely a megjelenésre, al-
kalmas arra, hogy azok is láthassák a 
fotóimat, akik örömüket lelik bennük. 
Értékelem a pozitív visszajelzéseket 
olyan emberektől, akiket tisztelek, 
és számít a véleményük. Rendsze-
resen kapok megkereséseket, hogy 
szeretnék előhívatni képeimet, hogy 
azokkal otthonaik falát díszítsék. A 
Somlóról készült fotók kapcsán bol-
doggá tesz, amikor a környékről el-
származottak megköszönik, hogy „a 
hegyről” készült felvételeket látva újra 
„otthon” lehetnek. A polgármesterek-
től is kapok elismerő visszajelzéseket 
az általuk vezetett településen készült 
képek kapcsán, mind jólesik. Megha-
tó volt, amikor Karácsony előtt egy 
hölgy megkeresett, hogy édesanyja 

egy Somló környéki faluhoz kötő-
dik, és a fényképemet szeretné nagy 
méretben, vászonképen ajándékba 
adni. Az én ajándékom az volt, ami-
kor Szenteste átküldték nekem a vá-
szonképről a karácsonyfa alatt készült 
fotót. A saját magam öröme mellett 
ezekért az élményekért is érdemes fo-
tózni. Természetesen a szakmai elis-
merések is motiválóak, rendszeresen 
indulok fotópályázatokon - talán nem 
hangzik szerénytelenül – több-keve-
sebb sikerrel. Egy első helyezést kö-
vetően jelenleg is ki van állítva egy 
fotóm a Velencei-tó partján, Nadapon.
- Távol került szülőhelyétől. Hogyan 
kötődik most Devecserhez és környé-
kéhez? Mit jelent önnek Devecser?

- Édesanyám jelenleg is Devecserben 
él, családommal gyakran látogatjuk. 
Illetve van egy pincém a Somlón, ahol 
a szőlőbeli munka rendszeres jelen-
létet kíván. Feleségem és lányom is 
otthon érzik magukat a Somlón és 
környékén, szeretünk itt lenni. Deve-
cserben kaptam az életre szóló alapo-
kat, gyerekkori élmények sora köt ide.
- Tervez-e fotóiból kiállítást valahol? 
Szívesen mutatkozna-e meg Deve-
cserben?
- Többen biztattak már erre. A Som-
lóról és környékéről ezres nagyság-
rendben készültek már fotóim, és ez 
folyamatosan bővül. Szívesen meg-
mutatom ezekből a legjobbakat szü-
lővárosomban, a Somló fővárosában, 
amennyiben adódik majd erre lehe-
tőség.
Ismét egy fiatal devecseri tehetség, 
aki felhívja a figyelmet városunkra, 
a Somló fővárosára. Éljünk a lehe-
tőséggel!

VF
Fotók: Cserháti Szabolcs

Somló, naplemente, facélia Nyári zápor után Devecser felől

Somlói Vár

Őszi naplemente az Ilona-kápolnánál  Somlói Vár
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A XXI. Országos Gomba-felismerési 
Versenyt október végén rendezték 
meg Budapesten. Horváthné Ottlecz 
Judit is megmérettette magát, s I. he-
lyezést ért el, maga mögé utasítva biz-
tos tudásával a fővárosi Nagyvásár-
csarnok, és az ugyancsak a budapesti 
Fehérvári úti vásárcsarnok, valamint 
Székesfehérvár és Várpalota gomba-
szakértőit is. Mi ez, ha nem siker?! 
Méltán lehetünk büszkék a település 
központjában lévő zöldség-gyümöl-
csöst fenntartó, a nyitvatartási időben 

szinte mindig elérhető Ottlecz Judit 
gombaismeretére. Az elérhető ma-
ximális pontszám 182 volt. O. Judit 
166-ot, a további versenyzők 162, 152, 
147 és 146 pontot értek el.

Jómagam is mutattam már meg 
gombát néhány éve a helyi gomba-
szakértőnknek, amikor a kertünkben 
örömömre, elég sok, illatos, cseperke 
(csiperke) termett. Kosárba szedtem, 
s elvittem megmutatni Juditnak. El-
vittem, pedig szinte meg voltam győ-
ződve róla, hogy ehető gomba, mert 
számomra minden mutatója (formá-
ja, színe, illata…) megfelelt annak a 
kritériumnak, amilyen gombát már 
sokszor tisztítottam, fogyasztottam. 
Igaz, az nem a kertemben termett, 
hanem műanyagdobozos kiszerelés-
ben vásároltam. 

A gombaszakértő nem javasolta 
az elfogyasztását, hánytató gomba, 
mondta. Megtévesztésig hasonlít a 
biztonsággal fogyaszthatóhoz. Ma is 
örülök, hogy kikértem a véleményét 
a gombáról, hogy éltem a szaktudá-
sával. Ha gombát szednek, s kétségeik 
vannak, de ha nincsenek, akkor is, 
vigyék el ellenőriztetni a kosár tar-
talmát a zöldséges-üzletbe Ottlecz Ju-
dithoz! Megóvhatjuk magunkat több 
rossz naptól, netán a legnagyobb baj-
tól is. Ugye, mindannyian büszkék 
vagyunk most e hír ismeretében Hor-
váthné Ottlecz Judit gombaszakértő 
biztos tudására? Éljünk a helyi lehe-
tőséggel, ha hazatérünk gombászás 
után. Gratulálunk a sikerhez!

MMK

A Devecseri Szociális Alapszolgáltatási Központ az Idős 
Klub tagjainak megszervezte a szokásos évi Széki-tavi 
kirándulást. Miközben főtt az ízletes ebéd, a Klub tagjai 
jókedvűen karaokéztak, a bátrabbak táncoltak is.

Ebéd után a nyugdíjasok egy őszi kirándulást tettek a 
horgásztó körüli csodás környezetben. Nagyon tartalmas 
napot töltöttek el a Klub tagjai, jövőre ismét együtt töl-
tünk egy napot a Széki tónál.

Ezúton is szeretnénk megköszönni Kurdi Róbertnek 
a szállításban és pakolásban történő segítségét, illetve 
Szente Róbertnek  és feleségének, hogy hozzájárulásuk-

kal emelték a kirándulás színvonalát. Köszönjük szépen 
a felajánlást.

Bujdos Zsuzsanna
intézményvezető

A Devecseri Szociális Alapszolgáltatási Központ Térségi 
Nyugdíjas Találkozót szervezett a környező települések 

nyugdíjas klubjai számára. Dr. Kovács Zoltán országy-
gyűlési képviselő és Ferenczy Gábor polgármester úr is 
köszöntötték a résztvevőket. Ezután a klubok bemutat-
kozó műsora következett, melyek alkalmat szolgáltattak 
a nevetésre és a közös éneklésre. A résztvevők házi süte-
ményekkel, pogácsákkal és ropogtatni valókkal kedves-
kedtek egymásnak. Az előadások végeztével finom ebédre 
invitáltuk meg a vendégeinket. A jó hangulatú délutánt 
a Városlődi Nosztalgia Zenekar műsora zárta.

Bujdos Zsuzsanna
intézményvezető

TUDTA-E?

ŐSZI KIRÁNDULÁS

TÉRSÉGI NYUGDÍJAS TALÁLKOZÓ

Nyugdíjas klub kirándul

Őszi Fény Nyugdíjas klub műsora
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Pádéra látogattak a devecseri önkéntes tűzoltók, ahol 
a tűzoltónapon talicskatolásban és a főzőversenyen is 
II. helyet szerezték meg szeptember 3-án. 

Sajnos városunk nem maradt el káresemény nélkül. 
Szeptember közepén a Tik hegyen egy hektár száraz fű 
és bozót égett le, ami egy pincére is átterjedt. Az épü-

letben szalmabálákat 
is tároltak. 

Köszönet a deve-
cseri lánglovagok-
nak, hogy az idén 
már sok alkalom-
mal mindent meg-
tettek azért, hogy 
minél kevesebb kár 
legyen az épületek-
ben, mezőgazdasági 
területeken!

MI

A NAV nem hajt be rezsitartozást
Az sms-ben és e-mailben érkező adóvisszatérítéssel ke-
csegtető adathalász üzenetek után a csalók új módszerek-
kel próbálkoznak. Telefonon, rezsitartozásra hivatkozva 
kérnek a gyanútlan ügyfelektől adatokat, nemritkán 
pénzt. Senki ne dőljön be a trükknek, a Nemzeti Adó- és 
Vámhivatal (NAV) nem hajt be áram- és gázdíjtartozást!

Mielőtt elkezdődik egy NAV-végrehajtás, szinte min-
dig megelőzi egy hivatalos levél, amelyben a hatóság 
felszólítja az adózót elmaradása befizetésére. 

Nem tartozik a NAV feladatai közé – a kukadíjon kívül 
– a rezsitartozás, így sem az áram-, sem a gáztartozás 
behajtása. Ezeket polgári jogi követelésekként a bíró-
sági végrehajtó kezeli a közös költséghez és a vízdíjhoz 
hasonlóan.  

A NAV munkatársai, ha esetleg személyesen keresik 
fel az ügyfelet, minden esetben szolgálati igazolvánnyal 
igazolják magukat. 

Veszprém Megyei Adó-és Vámigazgatóság

Ez év júliusában, a Devecseri Alap-
szolgáltatási Központ intézményve-
zetője felkereste a Zentai Szociális 
Védelmi Központ vezetőjét, Vladi-
mir Curcic intézményvezetőt, azzal a 
céllal, hogy   társintézményi együtt-
működési megállapodás jöjjön lét-
re. Az együttműködés keretein belül 
kölcsönösen megismerhetik a Ma-
gyarországon és Szerbiában működő 
szociális rendszert és jó gyakorlatokat 
szerezhetnek. A megkeresésre pozitív 
válasz érkezett és ezzel elkezdődött a 
közös munka.

A Devecseri Szociális Alapszolgálta-
tási Központ által szervezett 3 napos 
nemzetközi találkozó első napján a 
vendégek megismerkedtek Devecser 
városával, a központ munkatársaival 
és az intézmény működésével. A má-
sodik napon egy Nemzetközi Szakmai 
Konferencia került megrendezésre. 
Bujdos Zsuzsanna intézményvezető 
köszöntő beszéde nyitotta meg a na-
pot, melyből egy kis idézet segítsé-

gével képet kaphatunk a rendezvény 
hangulatáról: „A szociális szférában 
dolgozók helyzete mindig nagyon ne-
héz volt. Ez nem is szakma, hanem 
hivatás, amit leginkább Teréz anya 
szavaival lehetne leírni, miszerint: 
„Úgy érezzük, hogy amit teszünk, 
csak egy csepp a tengerben. Anélkül 
a csepp nélkül azonban sekélyebb vol-
na a tenger” és „Nagy dolgokat tenni 
nem tudunk, csak kicsiket, nagy sze-
retettel.” Az intézményvezető asszony 
szavait Devecser város polgármeste-
rének, Ferenczi Gábornak köszöntő 
szavai követték.

Ezen a találkozón a vendégek átfo-
gó képet kaptak a magyar szociális 
rendszer működéséről. A meghívott 
előadók az alapellátás és a gyermek-
védelmi szakellátás rendszerét mu-
tatták be. A Szerb szociális védelmi 
rendszert a Zentai Szociális Védel-
mi Központ munkatársa, Kormán-
jos Klaudia esetvezető szemléltette. 
A harmadik, egyben utolsó napon a 

vendégek, egy rövid kirándulás kere-
tében megcsodálhatták Devecser és 
környéke természet adta szépségeit.

Rác Szabó Márta Zenta Község kép-
viselő – testületének elnökhelyettese 
külön köszönetét fejezte ki  a lehetősé-
gért, hogy részeseivé válhattak ennek 
a gyümölcsöző együttműködésnek.

Bujdos Zsuzsanna
intézményvezető

PÁDÉ ÉS DEVECSER SAJTÓKÖZLEMÉNY

SZAKMAI TALÁLKOZÓ
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Devecser Város Önkéntes Tűzoltó 
Egyesületének elnöke Varga Tamás, 
aki több évtizedes lelkes munkája 
kapcsán az egész családját bevon-
ta az egyesület kötelékébe. Négyen 
beszélgetünk a tűzoltószertárban: 
Varga Tamás és fia, párja Hajnalka 
és jómagam. Érdeklődöm a család 
elhivatottságáról a tűzoltóság felé.
- A tűzoltóság az egész Varga csa-
ládot „megfertőzte”, hiszen Varga 
Tamás fia (szintén Tamás), és Haj-
nalka is aktív tagja az egyesületnek. 
Hogyan és mikor került a helyi tűz-
oltósággal kapcsolatba?
- Még 1987-ben az akkori tűzoltó-
parancsnok, id. Takács István út-
törő-tűzoltócsapatot szervezett az 
iskolában. Tímár László tanár úr se-
gítségét kérte ebben, hogy toboroz-
zon fiatalokat, akik érdeklődnek az 
önkéntes tűzoltás iránt. Össze is jött 
egy jó úttörő-tűzoltócsapat. Az okta-
tás itt a tűzoltószertárnál folyt, mert 
hol is lehetett volna máshol. Itt az-
tán mindent láttunk, az autót, a teljes 
felszerelést, a technikai eszközöket, 
amiket ki is próbálhattunk. Mindent 
bemutattak itt nekünk. S nekem ak-
kor nagyon megtetszett, annyira meg-
érintett, hogy azóta itt vagyok.
- Hogy volt tovább? Csak Tamás ra-
gadt itt a tűzoltóságnál?
- Természetesen eleinte többen vol-
tunk, és néhány évig maradtak is a 
társak, de az idők folyamán van, aki 
máshova ment tanulni, elköltözött, 
vagy a felnőtté válással, esetleges csa-
ládalapítással lemorzsolódott. A régi 
csapatból ifj. Takács István és én ma-
radtunk.
- Hogyan alakult az útja az álta-
lános iskolai érdeklődéstől a mos-
tani, a tűzoltó egyesületi elnökség 
elnyeréséig?
- Mint az elmondottakból látható, már 

több mint 30 éve folyamatosan részt 
veszek a tűzoltói munkálatokban. 
Először, mint beosztott tűzoltó tevé-
kenykedtem. Később Takács István, 
a parancsnok látta a lelkesedésemet, 
és többször megbízott komolyabb 
feladatokkal, amit megelégedésére 
végeztem el.

- Már régóta elnöke az egyesület-
nek. Ha jól emlékszem, már a vö-
rösiszap-ömléskor is Ön képviselte 
az egyesületet, szervezte a mentő 
munkát…
- Valóban, régóta vagyok elnöke az 
egyesületnek. Az úgy történt, hogy 
Poór Zoltán elnök után engem ja-
vasoltak és jelöltek a tisztségre. Az-
tán a társaim talán az addig végzett 
munkám alapján meg is szavaztak. 12 
éve már ennek, ugyanis a harmadik 
ciklusomat töltöm, mert 5 évente vá-
lasztanak elnököt. Kemény idő volt a 
legelején, hiszen egy hónapja vettem 
csak át az elnökséget, amikor betört, 
elöntött mindent a vörösiszap… ne-
héz munkák vannak mögöttünk.
- Úgy érzékelem a kemény idők nem-
hogy eltántorították ettől a hiva-
tástól, hanem a család életében is 
egyre központibb szerepet játszik 
a tűzoltói létforma, hiszen a párja, 
Hajnalka a titkára az egyesületnek, 
s a fia, Tamás is aktív tagja az egye-
sületnek…

- Igen, így történt. Miután elnök let-
tem, még nagyobb odaadással kel-
lett dolgoznom. Hajnalka eleinte csak 
besegített nekem, aztán elvégezte ő is 
a tűzoltó alaptanfolyamot. 2015 óta, 
már 7 éve teljes erőbedobással végzi 
a titkári teendőket.
- Ifj. Varga Tamás mióta érzi, hogy 
tűzoltónak kell lennie?
- Itt voltam kisgyerek, itt a tűzoltó-
szertár udvarában. Anyukám is min-
dig velünk jött, ha édesapámnak itt 
volt dolga. Itt bicikliztem, kismoto-
roztam, míg apukám intézte az ügye-
ket. A tűzoltóság beépült az életem-
be…
- Mi a vonzó egy fiatalember szá-
mára ebben a nem veszélytelen te-
vékenységben? Mit kellett tennie, 
hogy a tűzoltók sorába állhasson?
- A bajba jutott embereken segíte-
ni, nekem ez egyértelmű és vonzó. 
Belenőttem az egészbe, mert láttam 
kiskoromtól fogva, hogy apukám mit 
csinál a tűzoltóságban. Ez nekem na-
gyon-nagyon tetszett, hogy más em-
bereken segítenek. Elvégeztem én is a 
tűzoltók alaptanfolyamát, mert ha ez 
a vizsgám nem lenne meg, akkor nem 
vonulhatnék ki a többiekkel a káre-
semény helyszínére. Meg nekünk az 
természetes, hogy folyamatosan van-
nak továbbképzések, amit az önkéntes 
tűzoltóknak is el kell végezni, hogy 
hatékonyan tudjanak cselekedni tűz 
és műszaki mentések esetén. Fontos 
szempont, hogy ismerjük és tudjuk 
használni a felszereléseinket. 
- Úgy tudom, hogy ha nem is úttö-
rő körben, mivel az már megszűnt, 
de a későbbiekben is volt általános 
iskolai tűzoltó-csapat…
- Igen, én is apukámék példája alapján 
szerveztem egy ifjúsági tűzoltócsa-
patot, ami működött is egy darabig. 
De ahogy elballagtunk nyolcadikban, 

A TŰZOLTÓ CSALÁD

2015. évi Veszprém Megyei Tűzoltóverseny. 
A képen előtérben apja és fia: Varga Tamás 

és ifj. Varga Tamás
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egyre kevesebb idő maradt erre. Egye-
dül a Noszlopon lakó Csüri Bálint az, 
aki tartja a kapcsolatot az egyesület-
tel, időnként besegít, versenyre eljön 
velünk. 
- Mik voltak a nagyobb esetek a kö-
zelmúltban, amihez ki kellett vo-
nulni?
- Elég nagy bálatűz volt egy jó hónapja 
450-500 szalmabála kapott lángra. Két 
és fél nap kellett hozzá, amíg az izzás 
is megszűnt. Egy percre sem hagytuk 
magára a helyet, amíg biztonsággal 
el nem mondhattuk, nem kap lángra 
már. Sajnos az idén több lakóház-tűz 
is volt. Melléképületekben is kelet-
kezett tűz, amihez kivonultunk, és 
sikeresen eloltottuk.
- Balesetekhez is gyakran vonul ki 
a tűzoltóság is…
- Igen. Mi is látunk el ilyen felada-
tot. Az M8-as úton, itt a devecseri 
kereszteződésben elég sok balesetet 
történt az elmúlt 30 évben, amióta én 
itt szolgálok. Ilyenkor gyakran mi is 
kimegyünk, segítünk a hivatásos ajkai 
egységeknek a műszaki mentésben. 
- Nagyobb, heves viharok esetén is 
van tennivalójuk a tűzoltóknak…
- Valóban, ha kidől fa, vagy sérül a 
vezeték, segítünk a szakembereknek, 
míg elhárítják a bajt. De nem csak 
itthon, Devecserben végzünk ilyen 
feladatokat. Ha szükséges, más tele-
püléseken is segítséget nyújtunk, akár 
a megyén kívül is. Például tavaly - 4 
illetve 5 fővel - Sellyén (Baranya- me-
gye) és Kadarkúton (Somogy-megye) 
is részt vettünk a viharkártól meg-
rongált lakóházak tetőszerkezetének 
javításában. Mindkét esetben jóma-
gam és a fiam, Tamás is részt vett a 
kármentesítésben.
- Tűz, baleset, sok eső, de még árvíz 
esetén is a tűzoltóságot hívják a baj 
elhárítására. Volt erre példa a De-
vecserieknél?
- Igen volt. 2013-ban a Rábán és a 

Marcalnál homokzsákokat pakoltunk. 
Sosem felejtem, 6 fő is tudott men-
ni tőlünk alkalmanként. A Rábánál 
nappal, s a Marcalnál egész éjjel dol-
goztunk. 
- Miként viselkedik az önkéntes tűz-
oltó párja, az anya, míg bevetésen 
van az apa, s még a fia is? – kérde-
zem Borsos Hajnalkát
- Megvallom, otthonról izgulok. Ta-
más, ha teheti, ha lehetősége van rá, 
azért hazatelefonál és megnyugtat. 
Amikor mindenki hazaér, az a leg-
jobb, akkor lélegzem fel igazán.

- A lányoknál vonzó, ha valaki efféle 
önkéntes szolgálatot vállal? – inté-
zem a kérdést ifj. Varga Tamáshoz
- Látom a tűzoltóversenyeken, hogy 
a lányoknak igen tetszik az egyenru-
hánk. Valóban, jól is mutat rajtunk. 
Örülök annak, hogy a barátnőm el-
fogadja azt, hogy én tűzoltó vagyok, 
és egyre több területen segíti a mun-
kánkat. Aggódik nagyon ő is, ha egy 
veszélyesebb káresethez megyünk. 
- Nemes, de embert próbáló, kemény 
tettek ezek. Milyen díjazás jár ezért 
a sok fáradozásért?
- Mivel önkéntes tűzoltók vagyunk, 
fizetés, pénzjuttatás nem jár a mun-
kánkért. Ezt minden egyesületi tag 
tudja, fel sem merül a gondolat, senki 
nem is vár el ilyesmit. Az egyesület 
elnökeként, alkalmanként, egy-egy 
verseny vagy komolyabb tűzeset el-

hárítása után megpihenésképpen a 
tapasztalatok levonása, kicserélése 
okán egy ünnepi ebédet elfogyasztunk 
az egyesület költségére. Ezzel köszö-
nöm meg a sikeres, önzetlen munkát. 
(Megjegyzés: beszélgetésünk közben 
„megcsörren” az elnök telefonja. A te-
lefon hangja stílusosan, a „Kék Fény” 
zenéje, szignálja.)
- Akkor bizonyára erkölcsi elisme-
réssel jutalmazzák, kompenzálják a 
sok áldozatot, a veszélyes munkát…
- A Veszprém Megyei Tűzoltó Szövet-
ség a legmesszebbmenőkig elismeri a 
munkánkat. Ez újabb erőt ad. A Me-
gyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság 
is figyel az önkéntes tűzoltóság mű-
ködésére, és elismerő oklevéllel jutal-
mazza a helyi tevékenységünket. Az 
önkéntesek közül évente 1 főt erkölcsi 
elismerésben részesít a város önkor-
mányzata, ami igen jól esik nekünk.
- Nem véletlen, hogy most kerestem 
meg az egyesületet. Úgy tudom, hogy 
„éremeső hullt” most a Devecseri-
ekre…
- Büszkén mondhatjuk, valóban elis-
merte a munkánkat a Veszprém Me-
gyei Tűzoltószövetség. Legutóbb a 
fiam és jómagam a „Veszprém Megye 
Tűzvédelméért” Ezüst fokozatát kap-
tuk. Az egyesület titkára Bronz foko-
zatot kapott. Ugyancsak Ezüst fokoza-
tot kapott Somogyi Dávid, valamint 
Ifj. Takács István és Révai Péter Gyula. 
„Veszprém Megye Tűzvédelméért” 
Arany fokozat kitüntetést kapott a 
rangidős, volt tűzoltó parancsnok id. 
Takács István. Mindannyian nagyon 
örültünk az elismeréseknek.
- Hogyan szerepelt a társaság a leg-
utóbbi versenyen?
Az idén 2022-ben a megyei tűzol-
tóversenyen II. helyezést értünk el 
osztott sugárszerelés kategóriában 
az induló 5 csapat közül. (osztott su-
gárszerelés = a tömlő, föld feletti tűz-
csapra szerelése)

2021-ben az Önkéntes Tűzoltók díját Borsos 
Hajnalka, az egyesület titkára kapta

Folytatás a következő oldalon.
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- Miből tartják fenn, miből működ-
tetik az önkéntes tűzoltóságot?
Elsősorban önkormányzati támoga-
tásból működünk. Az Országos Ka-
tasztrófavédelmi Főigazgatóság pedig 
pályázatot ír ki minden évben az ön-
kéntes tűzoltó egyesületek számára. 
Figyeljük ezeket a pályázati lehető-
ségeket, és így aztán pályázati pén-
zekből tudjuk részben a működést is 
finanszírozni, valamint fejleszteni, 
bővíteni a technikai eszközeinket, 
felszerelésünket. Nagyon fontosak a 
modern technikai eszközök a sike-
res kárelhárításhoz. Nem egyszerű az 
egyesületi elnök feladata a működte-
tés tekintetében sem, de eddig min-
den évben szerencsésen megoldottuk. 
S bízunk abban, hogy ezután sem lesz 

rosszabb a helyzetünk. E rendkívül 
száraz időben pedig jelzem a lakosság 
felé: A TŰZ NEM JÁTÉK!!! S higgyék 
el, a tűzoltó akkor érzi magát legjob-
ban, ha nincs semmi tennivalója…
Utóirat: E beszélgetés lejegyzője, 2 
éven át tanítója lehetett „Vargáéknak”, 
Tamásnak és Hajnalkának. Elmond-
hatom, hogy mindketten igyekvő, ér-
deklődő és igen jó magaviseletű 9-10 
éves gyermekek voltak. Tamás, bár a 
tornasor elején állt, de soha nem élt 
vissza erejével. (az egész osztályban 
nem volt fegyelmezetlen gyermek, 
még a fiúk között sem) Tamás nyu-
godt, összeszedett, szemlélődő tanuló 
volt, aki szerette társait, őt is becsülték 
az osztályban. Nem emlékszem, hogy 
valaha, még az ujjamat is fel kellett 

volna emelnem az ő fegyelmezésére. 
Nem túl beszédes, de komoly kisfia-
talember! - gondoltam akkor is. Jól 
láttam. Az idő igazolta. Nagy öröm-
mel tájékozódtam a volt tanítványa-
imtól a helyi tűzoltóság helyzetéről. 
Igen büszke vagyok rájuk a nemes 
feladatért, amit végeznek. Erőt, egész-
séget, kitartást a további életükhöz is!

MMK

2022. július 12. Bálatűz Devecser határában

(előtérben a kórházépítés és a 100 
évenkénti pandémia…)
Szerkesztőbizottsági tagunk, M. 
Mester Katalin az „Ajkai Századok” 
felkérésére kutatta ki a Berta Kór-
ház történetét, előtérbe helyezve 
a korabeli dokumentumokban le-
jegyzetteket. Olvasóink kezébe az 
ajkai helytörténeti folyóirat XIV. 
évfolyamának 15. száma, - benne 
a közérdeklődésre érdemes írással 
- kis valószínűséggel jut el, ezért a 
tanulmányt hosszúsága miatt több 
részletben közöljük lapunkban. 

A száz évvel ezelőtti és a jelenle-
gi világjárvány miatt időszerű, hogy 
megemlékezzünk, felidézzük a valaha 
nagy jelentőséggel bíró egészségügyi 
intézmény, a Devecser járási Berta 
(Bertha) Kórház történetét.  Hosszú 
magárahagyatottság után, 2020. szep-
tember 18-án, - a megalapítás 110. 
évében és napján - adták át új funk-
cióra - az uniós pályázati pénzből és 
önkormányzati segítséggel, munká-

latokkal gyönyörűen felújított ódon 
épületegyüttest. A megújult intéz-
ményben jelenleg a Család- és Gyer-
mekjóléti Központ és Szolgálat végzi 
a közösségi feladatellátást, ami házi 
segítségnyújtás, szociális étkeztetés, 
az idősek nappali ellátása. Az felújított 
épületet az átadás alkalmából megál-
dotta Nagy Nándor Richárd  devecseri 
plébános.
Közegészségügyi viszonyok a 19. 
század végén – helyzetkép

A köztisztasági és egyéb közálla-
potokat Devecserben, és környékén 
Huss Gyula főszerkesztő és laptu-
lajdonos által jegyzett Somlyóvidé-
ki Hírlap cikkei rögzítik. A lapban 
gyakran találunk kritikus írásokat. 
1897. június 13-i számban, a min-
dennapokat megszomorító valóság 
kapcsán így sóhajt fel a cikkíró: „A 
köztisztaság ügyére nálunk is csak a 
jó Isten ügyel!” Ugyancsak e lapban 
panaszolja: „Most, a nyári időben un-
dorító bűz van egyes utczákban, mert 

az illemhelyek tisztítására senki nem 
ügyel, sem azok tisztogatása nincs 
elrendelve.” Előző év októberében is 
figyelmeztető cikket ír a római ka-
tolikus templom és a félig megépült 
(„rom”) templom közti térségről, amit 
egyesek illemhelyként használnak. A 
„város szégyenének” nevezi. 

Mind a mezőváros, mind a járás 
növekvő lakosságszáma szükségessé 
tette egy városi-járási kórház építését. 
A kórház létesítésének gondolata már 
1856-ban felmerült Sey László cs. kir. 
járási szolgabíró részéről. A szolga-
bíró 1856-ban kérelmet nyújtott be 
a Helytartótanácshoz, hogy a deve-
cseri járás területén befolyt pénzből 
kórházalapot létesítsen, olvashatjuk 
a Devecser évszázadai c. könyvben.  
Kórházra feltételen szüksége volt már 
Devecsernek, ill. a járáshoz tartozó 
46 községnek és a hozzájuk tartozó 
pusztáknak. Tudnivaló, hogy Ajka 
település, s mindazon falvak (Tósok, 
Berénd, Bódé, Ajkarendek, Bakony-

VISSZATEKINTÉS A BERTA KÓRHÁZ TÖRTÉNETÉRE, 
PÁRHUZAMOKKAL… I. RÉSZ
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gyepes, Padrag, Csékút), melyek fú-
ziójából létrejött, immár több mint 
60 éve Ajka városa. 

Az időben a devecseri járáshoz tar-
toztak, - az elsősorban bányászatból 
élő – Ajka - csingervölgy lakosaival 
együtt. (A járás összlakossága 1869-
ben 34.668 fő, 1890-ben 39.050 fő, 
1910-ben 38.524 fő a lélekszám. 41 
év alatt tehát 3856 főnyi, több mint 
10%-os lakosságszám-növekedés.) 

A leendő kórház ügyeit a vármegyé-
nél elsősorban Noszlopy Viktor járási 
főszolgabíró, valamint Győrffy Géza 
és Barcza Kálmán devecseri ügyvédek 
intézték. A Somlyóvidéki Hírlap, mint 
helyi sajtó, s annak igen vehemens 
felelős szerkesztője, laptulajdonosa, 
Huss Gyula jelentős tevékenységet 
fejtett ki a kórház építésének szor-
galmazásában.

A lap, alcímében jegyzett küldeté-
sét az alábbiak szerint foglalja össze: 
„Társadalmi-, tanügyi- és közgazda-
sági, független hetilap”, ami megje-
lenik minden vasárnap. Jeligét is vá-
lasztanak: „Mindent az igazságért!”. 
Impresszumában még közhírré teszi, 
hogy: „Névaláírás nélküli küldemé-
nyek nem vétetnek figyelembe” 
Indul a harc a kórházért…

Az 1899. április 16-i számban a já-
rási kórház telkének megszerzésére, 
gyűjtésre szólította fel a járás 46 köz-
ségének lakosságát. Szépen gyűltek 
is a forintok, krajcárok. 1900. január 
1-jén a Somlyóvidéki Hírlap vezér-
cikkében, Huss Gyula felelős szer-
kesztő bejelentette, mi a feladat az 
évszázad küszöbén: ”… harczot kell 
vívni a dicsőségesen hallgató megyei 
urakkal a devecseri járási kórház fel-
állítása miatt…” 

A helyi sajtó és a közvélemény sür-
getésére 1901. május 6-án írásos in-
terpellációt adott be Barcza Dániel 
devecseri megyebizottsági tag Ko-
lossváry József vármegyei alispánhoz 

a devecseri kórház építése ügyében. 
Május 16-án válasz is érkezett. „… a 
kórház tényleges létesítése már tervbe 
van véve, az előzetes kérdések letár-
gyalása azonban időt vesz igénybe!”

1901. június 16-án, Huss főszerkesz-
tő, a tőle megszokott bátor hangon, 
felháborodottan írja: „…Meddig fog-
ják még a nemes vármegyén az ’előze-
tes kérdéseket’ letárgyalni, mikor már 
vagy két év óta tárgyalják?! Bizonyára 
kell még vagy öt év!” Akkor ők még 
nem sejtették, de az utókor már tud-
ja, hogy még 9 (kilenc!) év és három 
hónap telik el a kórház avatásáig. No, 
de haladjunk szép sorjában! 

1907 júliusában vették elő ismét a 
kórház ügyét, ahol bemutatták a zir-
ci kórház tervrajzát, de egyben azt is 
megállapították, hogy ez Devecsernek 
túl nagy lenne. Az új alispán Koller 
Sándor azért megjegyezte, hogy „az 
ügy annyira a szívén van, hogy az épít-
kezés rövidesen meg kell, hogy kezdőd-
jön.”   Az idő aztán csak telt, s nem 
történt semmi. Ugyancsak Huss Gyu-
lától tudhatta meg az olvasóközönség, 
hogy : „Lefújtak a kórháznak!” 

„Koller alispán az 1907. december 
9-i megyegyűlésen bejelentette, hogy 
a kórház építési alapja is kevés, mert 
az építkezés 40 %-kal megdrágult! 
A valódi ok azonban az, hogy a vár-
megye Csáki szalmájaként kezelte a 
kezében lévő pénzalapokat…”   Ez 
utóbbi mondat persze a lap főszer-
kesztőjének nem palástolt, markáns 

véleménye. (S mit tehet a ma embere, 
ha olvasva a fentieket, időnként pár-
huzamok villannak fel az agyában, 
némely tekintetben.)

Aztán egy évig ismét nagy csend, 
szó sem esett a devecseri járási kór-
házról… S aztán, mint az égből a vil-
lámcsapás, váratlanul történt az egész 
iparosodó országot, főként a bányá-
szatot megrázó esemény…
Metánrobbanásos bányaszerencsét-
lenség az Ajkai Kőszénbányában
A devecseri járáshoz tartozó ajkai 
szénbányában 1909. január 14-én a 
reggeli órákban rendkívül súlyos bá-
nyaszerencsétlenség történt. A metán-
robbanásos, bányatűz 56 halottat és 
17 sebesültet követelt. Elgondolni sem 
lehet, hogy milyen fájdalmas látvány 
lehetett a sok-sok szétroncsolódott 
testű bányász. A szenvedés, a visz-
szafordíthatatlan látványa. A sebe-
sültek kínjai. A tehetetlenség. A hoz-
zátartozók mérhetetlen fájdalma. S 
szinte nincs orvos, műszer, nincs elég 
sebkötözéshez, sebellátáshoz szüksé-
ges anyag, képzett egészségügyi sze-
mélyzet. Ennek a borzalomnak kel-
lett bekövetkeznie, hogy a vármegye 
vezetői is elgondolkodjanak… Most 
mindenki, az összes halogató elöljá-
ró, vármegyei potentát láthatta, mi-
lyen nagy szükség lenne, milyen nagy 
szükség van a szakszerű egészségügyi 
háttérre, műtőkre, orvosi eszközök-
re, jól képzett orvosokra, ápolósze-
mélyzetre. Milyen nagy szükség lenne 
kórházra!  Jobb nem is belegondol-
ni, hogy a mentésben, gyógyításban 
részt vevő orvosok, az egészségügyi 
személyzet milyen megrázó eseteket 
láttak, milyen megváltoztathatatlan 
körülményekkel szembesültek. A te-
hetetlenség tényén azonban át kellett 
lendülni, s akiket még lehetett, meg 
kellett menteni. Devecserben és szerte 
az országban gyűjtés indult a szeren-
csétlenül járt bányászok családjának. 

MMK

Múlt idéző

Járási Berta Kórház épülete (a fotót készítette: 
Monostory György IX. Bp, Lónyay u. 12. Kiadta: 

Siklós Géza devecseri fényképész)
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A megalakulása óta szeretem és 
féltem a zeneiskolát és a zenekart. 
Zenét tanulni, tanítani, hangsze-
ren játszani kiváltságos helyzet. 
Városunkban adott a lehetőség. A 
zeneiskola és a zenekar elmúlt évé-
ről, jelenlétéről és a jövőről kértem 
tájékoztatást Ihászné Szabó Katalin 
igazgatónőtől. 
- Hogyan vészelték át a covidos idő-
szakot? Milyen túlterheltséget rótt a 
tanárokra?
- A járvány, az online ta-
nítás a művészeti isko-
lákat, ha lehet, még ér-
zékenyebben érintette, 
mint az általános okta-
tást. Pontosan a szemé-
lyes jelenlét a lényege az 
egyéni oktatásnak. Gon-
doljunk bele, hogyan ta-
nítok meg egy kisisko-
lásnak új ritmust, vagy 
hangot, ha nem lehetek 
mellette, hogy azonnal 
javítsam a hibáit, vezes-
sem a szemét a kottában. 
Az alsós kisdiákoknál nem vált be 
ez az oktatási forma. A nagyobbak-
nál azonban meglepően jól műkö-
dött. Sőt, később, más alkalmakkor 
is, (pl. szünetben egy verseny előtt) 
tudtunk a növendékkel együtt dolgoz-
ni. A 2021-22-es tanévben szerencsé-
re online oktatás nem volt. Azonban 
hagyományos rendezvényeinket nem 
tudtuk megtartani. Reméljük, idén 
ezekre is sor kerülhet.
- Milyen körülmények között indult 
az új év? (tanár-, diáklétszám) Mi-
lyen szakokat oktatnak?
- Tanuló létszámunk szépen alakult: 
tavaly 72, idén 73 zeneiskolásunk van. 
Büszkék vagyunk arra, hogy egyre 
több felnőtt érdeklődik a zenetanulás 
iránt, és erre van lehetőség. Sajnos 
kiváló szolfézs tanárunk távozott, és 

nem jelentkezett senki a kiírt állás-
pályázat. Csoportok összevonásával, 
és helyi tanárok Horváthné Fatalin 
Zsuzsanna, Huszár Katica és Ihászné 
Szabó Katalin bevonásával oldottuk 
meg a szolfézs tanítását. A többi tan-
tárgyból nincs változás. Göcsei Márk 
és Hekele Dániel trombitát, tenorkür-
töt, furulyát, zenekart, és kamarát ta-
nítanak, Falakiné Piltman Erika, Hu-
szár Katica zongorát, Ihászné Szabó 
Katalin fuvolát, klarinétot, szaxofont 
tanítanak.

Minden évkezdés nehéz, de igyek-
szünk minél több gyermeket felven-
ni a zeneiskolába. Miután letisztul az 
órarend és más beosztás, igazi mű-
helymunka zajlik a zeneiskolában.
- Készülnek-e egyéni versenyekre 
(ha lesznek), milyen hangszerekkel?
- A pandémia az előző évek verse-
nyeit is felülírta. Sok verseny elma-
radt, de volt, amit online tartottak 
meg. Az idei tanévben reméljük, hogy 
a meghirdetett versenyeket tényleg 
meg tudják tartani a szervező isko-
lák, így részt tudunk venni ezeken: 
megyei zongora, trombita és fafúvós 
versenyek várhatók Veszprémben és 
Várpalotán.
A hazai zeneoktatás elsődleges fela-
data a tehetséggondozás. Külön hang-

súlyt fektetünk a kiemelkedően te-
hetséges növendékek fejlesztésére, 
nem csak versenyekre készítjük fel 
őket, hanem a zenei pálya felé terel-
jük. Ezek a gyerekek magasabb óra-
számban vesznek részt a képzésben, 
és kiegészítő tantárgyakat is tanulnak. 
A zeneművészeti szakgimnáziumok 
komoly alkalmassági vizsgán mérik 
fel a tanulók képességeit, melyre a fel-
készülés több éven át tart. Idén is nagy 
örömmel és lelkesedéssel vágunk bele 
ebbe a komoly feladatba, egy klarinét-

os növendék felvételizik 
Szombathelyre.
- Milyen nehézségekkel 
küzdött a zenekar a pan-
démia idején? Hogyan 
sikerült egyben tartani 
az együttest?
- A zenekar szerencsére 
együtt maradt a járvány 
után is. Kisebb csoportok-
ban próbáltunk. Nagyon 
hiányoztak a hagyomá-
nyos fellépéseink a város-
ban, az iskolában, óvodá-

ban, idősek otthonában. Az elmúlt 
nyáron szerencsére már többször is 
volt a zenekar szerepelni helyben és 
a környező településeken is. A nyá-
ri táborozás Városlődön zajlott négy 
másik ifjúsági zenekar társaságában. 
A zeneiskolában működik a „kis ze-
nekar”, melynek célja az utánpótlás 
kinevelése. Ormándlaky tanár úr 
nyomdokait próbáljuk követni eb-
ben a munkában, Göcsei Márkkal és 
Hekele Dániellel, akik maguk is Péter 
bácsi növendékei voltak.
- Hol, milyen rendezvényen hallhat-
juk, láthatjuk a kedvelt zenekart?
- Mind a zeneiskolának, mind a ze-
nekarnak az elmaradt rendezvények 
hiányoztak a legjobban. Már most 
készülünk a hagyományos karácso-
nyi koncertre a zeneiskolásokkal. 

„A ZENE AZ KELL!”

Szelfi a Szüreti Felvonuláson
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Az ember úton-útfélen olyan dolgok-
ba botlik, amelyek kérdésfeltevésére 
ösztönöz, amelyek legtöbbször válasz 
nélkül maradnak.

Közömbösek-e az emberek az ut-
cákon?

A hírekben hallottam, hogy az em-
berek többsége segítségnyújtás nélkül 
megy el az utcán bajbajutott, rosszul 
lett embertársa mellett. Én az ellen-
kezőjét tapasztaltam. Feleségemmel a 
postáról a Deák téri boltba tartottunk. 

Ő bement vásárolni, én a betegségtől 
még fáradtan leültem a kereszt beton-
kerítésére, amely kis híján végzetessé 
vált számomra. (Már többször kér-
tem padokat a térre a bolt közelébe). 
Néhány perc múlva egy fiatal hölgyet 
láttam felém sietni, a következő pil-
lanatban eltűnt a fény körülöttem. 
Kis idő múlva a gyepre fektetve éb-
redtem. Előttem Jenei Istvánné Vera, 
aki az utolsó pillanatban kapott el, 
nehogy bezuhanjak a kereszt mellé. 
Segítségére sietett egy kedves közép-
iskolás lány Doma Zsüsztin. Közben 

újabb segítség érkezett Ihászné Szabó 
Katalin és Bakos nagymama. Vera 
közben felhívta dr. Takács Hedviget 
az ügyeletes doktornőt, aki nálam 
kezdte az aznapi ügyeletet és ott hely-
ben elvégezte a szükséges vizsgála-
tokat, majd Fábián Viktor az ügye-
leti kocsival hazaszállított. Segítőim, 
megmentőim mindvégig mellettem 
maradtak, bizonyítva, hogy vannak 
önzetlen, segítőkész derék emberek. 
Valamennyiüknek köszönöm, hogy 
újra megláthattam a fényt.

VF

KÉRDEZHETEK?

Tervezzük a farsangi és anyák napi 
hangversenyeket is. A zenekar tavasz-
szal tartja önálló koncertjét, addig is 
városi, intézményi rendezvényeken 

lehet velünk találkozni. 
A munka eredményes folytatását a 
nagyszerűen felkészült tanárok biz-
tosítják. További örömteli és sikeres 

zeneoktatást, a diákoknak pedig ze-
netanulást kívánok!

VF

A tavalyi évhez hasonlóan, az idén 
is szeptemberben emlékeztek meg 
Farnadi Gyulára, városunk önkor-
mányzati képviselőjére, a megyei 
közgyűlés tagjára. Az eredetileg 
szombatra tervezett emlékfőzést a 
szervezők a rossz idő miatt vasár-
napon tartották meg. Ennek elle-
nére sokan érkeztek a sportpálya 
melletti területre. 

15 éve már, hogy Farnadi Gyula el-
hunyt – hangzott el Polgárdy Imre 
részéről a rendezvény megnyitóján, 

aki beszédében felidézte az egykori 
devecseri fideszes politikus emlékét. 
Megemlítette, hogy a hagyomány to-
vábbvitele Hart Sándor érdeme volt, 
aki már 2 éve nincs köztünk. Dr. Ko-
vács Zoltán országgyűlési képviselő 
elsősorban jó főzést kívánt a megje-
lent 10 csapatnak a köszöntőjében. A 
rendezvényen részt vett Stolár Mihály 
korábbi országgyűlési képviselő is, aki 
jó barátságban volt Farnadi Gyulával, 
és mind a mai napig tartja a kapcsola-
tot a családdal. Lapunknak elmondta, 
hogy jól kiegészítették egymást a po-
litikai életben: a devecseri képviselő 

sokszor megfontol-
tabb volt, mint ő. A 
főzőverseny ötlete 
otthonában került 
első alkalommal 
szóba. A tervet 
megvalósítás kö-
vette, az egykori 
devecseri strand 
területén. 

Az emlékfőzésen a családot Farnadi 
Annamária képviselte borszörcsöki-
ekből álló csapatával, akik marhapör-
költet készítettek ez alkalomból. A 
rendezvényt megtisztelte jelenlétével 
a kistérség polgármesterein, lakóin 
kívül Toldi Tamás, városunk korábbi 
vezetője is. 

Mint minden évben, az idén is ko-
szorút helyezett el dr. Kovács Zoltán 
és Polgárdy Imre a temetőben Farnadi 
Gyula és Hart Sándor sírjára. 

MI

IDÉN IS MEGEMLÉKEZTEK FARNADI GYULÁRÓL

Megkoszorúzták Farnadi Gyula sírját

Fotók: Marácz István
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A Devecseri Gárdonyi Géza 
Általános Iskolában 55 éve 
végzettek tartották osz-
tálytalálkozójukat. Az 50 
éves találkozón elhatároz-
ták, hogy a jövőben évente 
fognak összejönni. Először 

Sárosfőn, majd a Somlón 
örülhettek az együttlétnek. 
A megkezdett sort a covid 
nem hagyta folytatni. Most 
ismét a Somlón találkoz-
tak. Néhányan „igazoltan” 
hiányoztak, mert a 70. szü-

letésnapjukat ünnepelték 
családi körben. Nagyszerű 
hangulatban telt a délután, 
mi sem bizonyítja jobban, 
minthogy megállapodtak, 
hogy jövőre ismét együtt 

ünneplik az 56. évet. Az 
ideit Győrfi Ildikó, Nagy Jó-
zsefné Böbe és Fischli János 
szervezte.

VF

ISMÉT TALÁLKOZTAK

Az osztály 8-os tablója. Osztályfőnök: 
Nagy Erzsébet

(balról jobbra): Turi Erzsébet, Pauer László, Nagy Józsefné, Horváth Erzsébet, 
Tarr Mária, Erdélyi Antal, Fischli János, Győrfi Ildikó, Csetneki Éva, Rónai 

Ferenc, erdélyi József, Enzsöl István
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HIRDESSEN NÁLUNK!

A hirdetési szöveget a művelődési központban lehet leadni.

Teljes oldal (1/1):   35 000 Ft
Fél oldal (½):   18 000 Ft

Negyed oldal (¼):   9 500 Ft
Nyolcad oldal (1/8):   5 000 Ft

Tizenhatod oldal (1/16):   2 600 Ft
4 x 4-es területű:   1 400 Ft

Apróhirdetés (20 szóig):   600 Ft

Hirdetések, köszönetnyilvánítások, jókívánságok díjai:

A birsalmának, (birskörtének) van 
az összes gyümölcs közül a legma-
gasabb pektin tartalma. 

A pektin az emésztőrendszer segí-
tője, mivel védőréteggel vonja be a 
bélfalakat, amivel egyrészt megvédi 
azt, és segíti megfelelő működését.

Hasmenés és szorulás esetén egya-
ránt segít a birs. Minden olyan beteg-
ség ellen hasznos, amit baktériumok 
okoznak. Mindez annak köszönhető, 
hogy a birsalma olyan kiváló baktéri-
umölő, hogy a középkorban a kolera 
gyógyítására is használták.

Előnye még, hogy szabályozza a vér 
koleszterin szintjét, kiváló antioxi-
dáns hatású. Különlegessége, hogy 
nem a hagyományos módon tartal-
mazza az antioxidánsokat, hanem 

annak élő anyaga található meg a gyü-
mölcsben, ami nem vész el a hőkeze-
lés során.

Elismert szerepet játszik a népi gyó-
gyászatban is. Jó eredménnyel alkal-
mazták gyulladások, reumatikus 
fájdalmak esetén, vagy akár menst-
ruációs panaszok enyhítésére is. Mi-
vel összehúzó hatású is, ezért akár 
égési sebek külső ellátására is alkal-
mazhatjuk.

Elterjedt, mint erős köhögés, vagy 
magas láz ellen sikerrel alkalmazható 
szer. Napjainkban a birs népszerűsége 
visszaesett, pedig feldolgozott adalé-
kanyagait a mai napig sikeresen hasz-
nálják táplálék kiegészítőkben, vagy 
egészségmegőrzést támogató készít-
ményekben. Bőrnyugtató és frissítő 
hatása miatt kiváló arcápoló. Kiszá-

radt, kisebesedett arcra és dekoltázs-
ra tegyük a birsalma kifacsart levét. 
Összehúzza a pórusokat, enyhíti a 
gyulladásokat és látványosan felfris-
síti a bőrt, ezáltal fiatalabb hatást kelt. 
A birs leve hidratálja a bőrt, enyhíti a 
ráncokat, valamint a szem alatti ödé-
más bőrt is táplálja. Idén jól termett 
ez a gyümölcs. Ugye készítettek bir-
skompótot, lekvárt, birsalmasajtot? 

A görög mitológia szerint Aphro-
dité, illetve Vénusz egy aranyalmát 
– arany birsalmát – kapott Paristól, 
mert a trójai királyfi őt tartotta a leg-
szebbnek. A birs már az ókorban a 
szerelem és a boldogság gyümölcsé-
vé vált…

Forrás: polgarkerteszet.hu

A BIRS…
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Hozzávalók: 50 dkg liszt, 25 dkg jó minőségű, termelői méz, 10 dkg vaj vagy 

margarin (vagy 8 dkg zsírral is igen finom), 8 dkg porcukor, egy egész tojás és 

még 2 db tojás sárgája, 1 kávéskanál szódabikarbóna, őrölt fahéj, őrölt szeg-

fűszeg. (a 2 tojás fehérjét félretesszük, majd a tojáshabdíszítéshez kell és még 

14 dkg porcukor)A gőzön felmelegített mézben elkeverjük, megolvasztjuk a vajat és belekeverjük 

a porcukrot is. Ez után a többi hozzávalóval, liszttel, a belekevert fűszerekkel, 

szódabikarbónával és a tojással összedolgozzuk, sima tésztát gyúrunk belőle. 

A szódabikarbónát, és a fűszereket előzetesen már elkeverjük 

a lisztben. Jó, ha a tésztát a sütés előtti estén legyúrjuk, 

s éjszaka pihentetjük. Persze az is megfelelő, ha 

csak napközben néhány órán át pihen a legyúrt 

tészta. Fél cm vastagra/vékonyra kinyújtjuk, s 

kedvünkre való szaggatókkal kiszaggatjuk. A 

tészta tetejét tejfölös tojássárgájával megken-

hetjük sütés előtt, így gyönyörű színe és fénye 

lesz. Ha alkalomra, karácsonyra készítjük, 

akkor a hidegen felvert tojáshabbal díszíthet-

jük a tésztákat. Elég sokáig kell egy fakanállal 

kevergetni egy mélyebb bögrében a 2 tojásfehérjét 

a 14 dkg porcukorral. Akkor jó, ha egyöntetű, sima és 

fényes a tojáshab. Írókába töltve vagy kicsi lyukú papírtölcsérbe 

töltve dolgozhatunk a habbal.                                                                          MMK  

Azért ebben a lapszámban adjuk közre 
a mézeskalács receptjét, hogy karácsony 
előtt mindenki időben elkészíthesse. Kö-
vetkező lapszámunkban pedig a mézes-
kalács történetéről olvashatnak.

KARÁCSONYI MÉZES

Véget ért az idei Bács-Trophy Bajnokság szep-
tember 24 -én Kalocsán. Az open kategóriában 
Laczkó Krisztián, valamint Laczkó Benedek lett a 
bajnok az utolsó versenyen. Az off-road bajnokság 
négy futamát három helyszínen: Soltvadkerten, 
Kecelen és Kalocsán tartották. Utóbbi helyen 
kettő futam is volt. 

MI

BAJNOKOK LACZKÓÉK



- 27 -Alapítva 1927-ben Sport

Ismét autók zajától volt hangos az 
egykor házakkal, ma tavakkal teli vá-
rosrészünk augusztus 28-án, vasár-
nap. Az idei élmény autózás során a 
kategóriák szerint 37 rally-driftes, 15 
gyári-szlalomos, 2 off-roados és 15 
quados állt rajthoz. 

A vasútállomás parkolója már a ver-
seny kezdete előtt benépesült a kiláto-
gatók gépjárműveivel és a Szent Imre 
utca másik végén is sokan nézték az 
autók futamát. Az idei élményautózás 
keretében a Gárdonyi Géza Általá-

nos Iskola szülői munkaszervezetének 
gyűjtöttek a szervezők támogatást, 
ami a nap végére 700 000 forint lett. 
Ehhez 260 támogató és százon felüli 
VIP utas járult hozzá. 

A program a Magyar Falu Program 
keretében valósult meg, de az eredmé-
nyes lebonyolításhoz szükséges volt 
városunk és a környékünkön meglé-
vő vállalkozások és magánszemélyek 
támogatására is. 

MI

Tapolcán léptek pályára a férfiak ok-
tóber elején az I. Osztályban. Igaz, a 
hazaiak a 17. percben vezettek már, de 
utána a 19. percben Király Lajos góljá-
val egyenlített csapatunk. A második 
játékrészben az 55. percben Keller 
Tamás találatával már az előny a de-
vecserieknél volt. Sajnos a 78., majd a 
81. percben a tapolcaiak megfordítot-
ták az állást. A hosszabbításban 
sikerült kiegyenlítenünk Ménes 
Balázs góljával. 

Devecserbe érkezett a Gyu-
lafirátót október 8-án. Az első 
gólra a 11. percig kellett vár-
ni, Sáringer Dávidnak köszön-
hetően a hazaiak megszerez-
ték a vezetést. A folytatásban 
a vendégek a 34. percben ki-
egyenlítettek, a 63. percben 
megszerezték a vezetést Far-
kas Martinnak köszönhetően. 
A 78. perctől kezdve a devecseriek 
csak 10 emberrel játszottak, mivel Ki-
rály Lajos piros lappal a „zsebében” az 
öltözőbe távozott. Szerencsére Hauser 
Tibor nem adta fel a küzdelmet, a 
86. és a 89. percben szerzett góljai-
val megfordította az eredményt, így 
Devecser itthon tartotta a 3 pontot.

Győzelem helyett vereség lett a vége 
a pápai kirándulásnak. A gól nélküli 

I. félidő után Szabó Dávid góljával 
szerezte meg a vezetést a devecseri 
csapat. A 64. percben Perutz kiegyen-
lített, majd a II. félidő végén megsze-
rezte a győzelemmel járó 3 pontot.

Jól kezdett a Zirc ellen hazai pályán 
a devecseri csapat a megyei I. osztá-
lyú labdarúgó bajnokság 10. forduló-

jában. Az egyértelmű vendég fölény 
ellenére a 20. percben Hauser Tibor 
góljával megszerezte a vezetést a Spa-
ri. A II. félidő elején a devecseriek 
még az öltözőben érezték magukat, 
nem is volt véletlen az „Ébredjetek 
fel!” felszólítás a lelátóról. Igaz, a 49. 
percre Zirc meg is fordította az állást, 
2 góllal tömte meg a kapunkat. 
Megyei férfi I. osztály: 

Tapolca - Devecser 3:3 (1:1)
Devecser - Gyulafirátót 3:2 (1:2)
Pápai Perutz - Devecser 0:0 (2:1)
Devecser - Zirc 1:0 (1:2)
Megyei I. osztály - U19: 
Tapolca - Devecser 6:2  (1:2)
Devecser - Gyulafirátót 2:4  (2:1)
Devecser - Zirc 0:6 (0:2)

Női csapatunk az 5. forduló-
ban Gyulafirátóton játszott. A 
korábbi tornához hasonlóan, 
amit itt tartottak, most is pon-
tokkal távoztak lányaink: gól 
nélküli döntetlen a PELC és a 
Gyulafirátót ellen. 

A hölgyek Devecserben zár-
ták az őszi szezont. A három-
csapatos tornán Pápa ellen egy 
góllal kaptak ki, Gyulafirátóttal 

szemben döntetlent értek el. 

Megyei női bajnokság: 
5. forduló: 
PELC-Nyárád - Devecser 0:0 (0:0)
Gyulafirátót - Devecser  0:0 (0:0)
6. forduló: 
PELC-Nyárád - Devecser 1:0 (0:0)
Gyulafirátót - Devecser 0:0 (0:0)

MI

ÉLMÉNYEKBEN GAZDAG VASÁRNAP

ÉRTÉKES PONTOK OKTÓBERBEN

Fotók: Marácz István
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Kikapcsolódás

MOSOLYPERCEK
Szeretettel köszöntjük Devecser 
legifjabb lakóit: 

Nagy Borka   2022.09.13. 
Édesanya: Nagy – Horváth Brigitta, 
Édesapa: Nagy Béla
Nagy Liza   2022.09.30. 
Édesanya: Nagy – Ughy Evelin
Édesapa: Nagy István
Orsós Mónika Léna   2022.10.16. 
Édesanya: Gáspár Fanni, 
Édesapa: Orsós Árpád Sándor
Horváth Linett Zoé   2022.10.16.
Édesanya: Horváth Károlyné 
Édesapa: Horváth Károly
Orsós Emma Kloé   2022.10.19.
Édesanya: Ignácz Margit Ramóna, 
Édesapa: Orsós György

Sok örömet és jó egészséget kívánunk 
a családoknak!

GÓLYAHÍR
Gyerekszájból elhangzott:
- A félsziget egy olyan sziget, amit nem fejezetek még be teljesen.
- A Nagyi azért kövér, mert tele van szeretettel.
- Amikor a Nagyinak fájnak a fogai, egyszerűen egy pohár tiszta vízbe teszi őket.
- Nekem már nincsen Nagyim, elültettük a temetőben.
- A svájci teheneket elsősorban csoki gyártás miatt tartják.
- Az orvosok azt mondják, hogy a halálos betegségek a legrosszabbak.
- Amikor a kistesóm született, oly csöpp volt, hogy akkumulátorba kellett tenni.
- A leghasznosabb állat a disznó. Mindene felhasználható, elejéből-hátuljából 
hús van, a bőréből cipő, a szőréből kefe, a nevével meg káromkodni lehet.
- Az állatkert egy szuper hely. Olyan állatokat is lehet látni, amelyek nem is 
léteznek.
- Nem vagyok megkeresztelve, de azért be vagyok oltva.
- Az életbiztosítás egy olyan pénz, amit az kap meg, aki túléli a halálos balesetet.
- Nem tudom hány éves vagyok, mert ez állandóan változik.
- Nagyon megijedtem, amikor Anya megbetegedett. Azt hittem Apu fog főzni 
ránk.
- A gyerektartás a gyerekek fizetése, amikor Apa elköltözik otthonról.
- Minden hal termel ikrát, az oroszok halai még kaviárt is.
- A férfiak nálunk csak egy nővel házasodhatnak. Ezt úgy hívják, hogy monotónia.
- A nővérem már megint kitűnővel fejezte be az osztályt. Fogadjunk, hogy szán-
dékosan csinálja ezt velem.

Gyűjtötte: MMK


